
   
 

Oslo kommune 
Bydel Sagene 

 

Bydelsadministrasjonen 
 

Møteinnkalling 
 
 
 
 
Utvalg: BYDELSUTVALGET 
Møtedato: 12.05.2005 
Møtested: Sagene samfunnshus , Frysja 
Tidspunkt: 18:30 
  
  
 
Til behandling foreligger: 
Saksframlegg 
 
 
  
Saksnr Tittel 
0. Åpen halvtime 
1. Godkjenning av innkalling og saksliste 
2. Godkjenning av protokoll fra møte den 31.03.05 
3.   BU-sak  05/33 Avtale mellom Ullevål universitetssykehus psykiatrisk divisjon og 

Bydel Sgene 
4.   BU-sak  05/34 Vedr. budsjett 2005, oppfølging av verbalvedtak V3. 
5.   BU-sak  05/35 Fylkesmannens årsrapport om tilsyn med barnevernet i 2004 
6.   BU-sak  05/36 Tilskudd til frivillig aktivitet 2005, 1. omgang 
7.   BU-sak  05/37 Årsrapport for 2004 fra Tilsynsutvalg 1 
8.   BU-sak  05/38 Protokoll fra møte i Tilsynsutvalg 1, Akerselva sykehjem 28.02.05 
9.   BU-sak  05/39 Protokoll fra møte i Tilsynsutvalg 1 ved Sagenehjemmet 02.03.05. 
10. BU-sak  05/40 Forslag til møteplan for 2. halvår 2005 
11. BU-sak  05/41 Rådet for funksjonshemmede. fritak fra verv. valg av nytt medlem. 
12. BU-sak  05/42 Maridalsveien 148, 149,151 – reguleringsforslag til offentlig ettersyn 
13. BU-sak  05/43   Resultatrapport januar-februar 2005 og årsprognose for 2005 

Saken ettersendes. 
 

14. Eventuelt 
 
 
Bydel Sagene 
Bydelsutvalget 
 
 
Tone Tellevik Dahl 
Leder (sign) 



 
 

 
Saksframlegg 
 
 Dato:  12.04.2005 
Saksmappe: Saksbeh:  Arkivkode: 
01/189 Bård Hjelde, 23 47 40 47  222.0 
 
Saksgang 
Utvalg Møtedato 
HELSE- OG SOSIALKOMITEEN 03.05.2005 
ARBEIDSUTVALGET 10.05.2005 
BYDELSUTVALGET 12.05.2005 
 
BU-sak  05/33 - AVTALE MELLOM ULLEVÅL 
UNIVERSITETSSYKEHUS PSYKIATRISK DIVISJON OG BYDEL 
SAGENE 

 
Saksframstilling: 
Byrådet avga den 17. august 2004 Handlingsplan for psykisk helsearbeid i Oslo kommune 
2004-2008. 
Parallelt med utarbeidelsen av handlingsplanen har det pågått et samarbeid mellom de fem 
helseforetakene under Helse Østs ansvarsområde og Byrådsavdeling for velferd og sosiale 
tjenester for å utarbeide en samarbeidsavtale for hvordan det psykiske helsearbeidet skal 
drives av kommunen og helseforetakene.  Kommunen og de fem helseforetakene inngikk en 
avtale 7. september 2004. 
 
I kommunens handlingsplan var det også lagt en forutsetning om at det enkelte helseforetak 
skulle inngå tilsvarende lokale avtaler med de aktuelle bydeler. 
 
Bydel Sagene har inngått en avtale med Ullevål universitetssykehus HF den 21. mars 2005. 
Avtalen følger vedlagt. 
 
Foreliggende avtale gjelder samarbeidet med voksenpsykiatrien.  Det er under utarbeidelse 
en tilsvarende avtale for samarbeidet med barne- og ungdomspsykiatrien  
 
Økonomiske, organisatoriske og miljørelaterte konsekvenser: 
Ingen 
 
Forslag til vedtak: 
Saken tas til orientering 
 
BYDEL SAGENE 
 
Knut Egger 
bydelsdirektør 
 
Trykte vedlegg: 
Avtale mellom Ullevål universitetssykehus Psykiatrisk divisjon og bydel Sagene 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 
Saksframlegg 
 
 Dato:  07.04.2005 
Saksmappe: Saksbeh:  Arkivkode: 
05/720 Laila Amundsen, 23 47 40 61   
 
Saksgang 
Utvalg Møtedato 
ELDRERÅDET 27.04.2005 
HELSE- OG SOSIALKOMITEEN 03.05.2005 
ARBEIDSUTVALGET 10.05.2005 
BYDELSUTVALGET 12.05.2005 
 
BU-sak  05/34 - Vedr. budsjett 2005, oppfølging av verbalvedtak V3. 

 
Bakgrunn for saken: 
 
BU fattet i forhold til budsjett 2005 følgende verbalvedtak: 
” V3 – Kostra 253 pleie og omsorg i institusjon. Enstemmig Vedtak. 
 
Bydelsutvalget mener at nedlegging av kveldsplassene for eldre krever at personer ikke kan 
nytte en vanlig dagsenterplass fra åttetiden om morgenen, må få et mer tilpasset 
dagsentertilbud.” 
 
I BU-sak 05/4; oppfølging av verbalvedtak for 2005 har bydelsdirektøren tilbakerapportert 
følgende: 
 
”Status; Brukere til dagsenteret hentes mellom 0800-1000 etter en avtalt henterunde hvor 
det søkes å ta hensyn til brukernes ønsker. Fem av brukerne ved kveldssenteret har takket nei 
til vanlig dagsentertilbud. Tilrettelegging av et særskilt tilbud for disse vil kreve tilføring av 
økonomiske ressurser.”  
 
 
Gerd Vollset – SV foreslo i møte 31.03.05 følgende endring til verbalvedtaket (jf. V3-kostra 
253) som ble enstemmig vedtatt: 
 
”Bydelsutvalget vil be om en sak om hva det vil koste å hente dagsenterbrukere fram til 
klokken 12.00.” 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

 

 
Saksframstilling: 
Etter at kveldssenteret for eldre ble nedlagt fra 01.01.2005 har bydelen søkt å gi tilbud til 
disse brukerne. 6 av totalt 10 brukere har pr. d.d. takket ja til plass på vanlig dagsenter. 
Dagsentrene ved Møllehjulet bosenter har i dag to færre stillinger og kr. 150.000,- mindre til 
ordinær drift enn i 2004. 
 
Det ble etter overnevnte verbalvedtak forespurt leverandør av transporttjenester hva det vil 
koste å hente fire -4- brukere til dagsenteret mellom kl. 11.30 og kl. 12.00. Retur vil være fra 
ca. kl. 15.30 til kl. 16.00. 
 
Det ble muntlig gitt en pris på kr. 1.200,- pr. dag. De fire brukerne har tidligere hatt vedtak 
på kveldssenter to - 2- dager i uken.  Kontrakten med leverandør av dagsentertransport 
omfatter transport av eldre hver virkedag 52 uker i året.  
 
Det er ikke undersøkt om de 4 brukerne er interessert i et slikt tilbud. Tidligere har det virket 
som om behovet for disse brukerne er et ønske om å delta i samvær med svært få andre 
mennesker. 
 
 
Økonomiske, organisatoriske konsekvenser: 
Maksimum pris på den overnevnte dagsenterkjøringen av 4 brukere vil kunne bli kr. 
124.800,- pr år.  
 
Bydelsdirektøren kan ikke anvise dekning for slike merutgifter, og anbefaler at dagens 
henterutine opprettholdes. 
 
 
 
 
 
 
Forslag til vedtak: 
Det foretas ingen endring i tidspunkt for henting (08.00-10.00) av brukere til dagsenteret. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
BYDEL SAGENE 
 
 
 
Knut Egger 
bydelsdirektør 



 
 

 

 
Saksframlegg 
 
 Dato:  21.03.2005 
Saksmappe: Saksbeh:  Arkivkode: 
02/603 Knut Egger - bydelsdirektør  321.0 
 
Saksgang 
Utvalg Møtedato 
BARNE- OG UNGEKOMITEEN 09.05.2005 
BYDELSUTVALGET 12.05.2005 
 
 
 
BU-sak  05/35 - Fylkesmannens årsrapport om tilsyn med barnevernet i 2004 

 
 
 
Sammendrag: 
 
Fylkesmannen fører tilsyn med barnevernet etter lov om barnevernstjenester. Rapporten er 
mottatt av bydelen 16.03.d.å. 
 
Bydelsdirektøren anser at det er viktig at bydelsutvlget holdes orientert om det arbeid som 
utføres av overordnet tilsynsmyndighet selv om Bydel Sagene ikke direkte er nevnt i 
rapporten. 
 
 
Saken legges frem til orientering. 
 
 
Forslag til vedtak: 
Fylkesmannens årsrapport om tilsyn med barnevernet tas til orientering. 
 
 
 
 
BYDEL SAGENE 
 
 
 
Knut Egger 
bydelsdirektør 
 
Trykte vedlegg: Fylkesmannens årsrapport om tilsyn med barnevernet i 2004 
 
 
 



 
 

 

 
 
 
FYLKESMANNEN I OSLO OG AKERSHUS 
 
  
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

 

 
 
ÅRSRAPPORT  
FOR FYLKESMANNENS TILSYNSVIRKSOMHET 
MED BARNEVERNINSTITUSJONENE  
I OSLO OG AKERSHUS 
OG  
KOMMUNENE I AKERSHUS 
OG BYDELENE I OSLO  
2004 
 
 
 
1.0 INNLEDNING 
 
Fylkesmannens tilsynsansvar etter lov om barneverntjenester omfatter tilsynet med 
barneverninstitusjonene som ligger i Oslo og Akershus og tilsynet med forvaltningen i 
kommunene i Akershus og bydelene i Oslo. 
 
Tilsynsvirksomheten omfatter 
  
45 barneverninstitusjoner, fordelt på 60 tilsynsobjekter 
22 kommuner 
15 bydeler + Flyktningekontoret 
 
Noen nøkkeltall pr. 31.12.2004 
 
624 fagstillinger og merkantile stillinger i barneverntjenestene i kommunene i Akershus og 
bydelene i Oslo, fordelt på 279 i Akershus og 345 i Oslo. 
6923  barn var ved årsskiftet omfattet av meldinger, undersøkelser og tiltak i kommunene i 
Akershus og bydelene i Oslo, fordelt på 3310 i Akershus og 3613 i Oslo. 
 
Ressurssituasjonen hos Fylkesmannen 
 
Fylkesmannen i Oslo og Akershus disponerte 6,5 stilling til tilsyn, klagesaksbehandling og 
andre oppgaver etter barnevernloven i 2004. 
 
 
INSTITUSJONSTILSYNET 
 
Tilsynet utføres med hjemmel i lov om barneverntjenester § 5-7 og § 5-9 med tilhørende 
forskrifter. Tilsynsoppgaven er regulert i ”forskrift om tilsyn med barn i 



 
 

 

barneverninstitusjoner for omsorg og behandling”. Ny forskrift med merknader trådte i kraft 
01.01.04. 
 
I følge § 4 i forskriften kan fylkesmannen oppnevne et tilsynsutvalg til å utføre hele eller 
deler av tilsynet.  Fylkesmannen i Oslo og Akershus utfører hele tilsynet selv. 
 
Formålet med tilsynet er fastlagt i § 2 i forskriften. Sitat: 
”Tilsynet skal ha til formål å påse at lover og regelverk blir fulgt, og at barn får forsvarlig 
omsorg og behandling i institusjonen.  Videre skal tilsynet påse at barna blir behandlet 
hensynsfullt og med respekt for den enkeltes integritet.   
Tilsynet skal ha sin oppmerksomhet rettet mot alle forhold som har betydning for barnets 
utvikling, trivsel, velferd og rettssikkerhet.” 
  
Det fremkommer i § 7 i forskriften at tilsynsmyndigheten skal påse at det foreligger 
målsetting og opplegg for det enkelte barn, og at denne planen jevnlig blir vurdert. 
Tilsynsmyndigheten har et særlig ansvar for å følge opp eventuell tvangsbruk og at bruk av 
tvangsmidler ikke skjer i strid med gjeldende regler. 
Tilsynsmyndigheten skal behandle alle muntlige og skriftlige henvendelser fra barn og deres 
foresatte.  Klager som gjelder enkeltvedtak følger reglene i forvaltningsloven.  Det gjelder 
spesielt klager på tvangsbruk.  Se ”forskrift om rettigheter og bruk av tvang under opphold i 
barneverninstitusjoner med merknader ”, forskrift 12. desember 2002.   
 
Forskriftens § 8 fastlegger det antall rutinemessige besøk som skal foretas, dvs 
individtilsynet. Det fremgår her at tilsynsmyndigheten, som hovedregel ved to 
representanter, skal gjennomføre minst to besøk, herav ett uanmeldt i alle institusjoner. 
Institusjoner som tar imot barn plassert etter barnevernloven § 4-24 og § 4-26, skal besøkes 
minst 4 ganger pr. år, hvorav to ganger uanmeldt. Tilsynet skal ta kontakt med det enkelte 
barn.  Når barnets alder og modenhet tilsier det skal tilsynsmyndigheten forespørre det 
enkelte barn om barnets syn på oppholdet.  
 
Av forskriftens § 9 fremgår at tilsynsmyndigheten i tillegg til individtilsynet skal foreta 
tilsyn i form av systemrevisjon i hver institusjon en gang pr.år.  
 
Statens forvaltningsreform – familie og barnevernreformen 
 
Fra 01.01.04 overtok staten de oppgaver og funksjoner på barnevernområdet og 
familievernområdet som tidligere var lagt til fylkeskommunene.  På barnevernområdet 
gjelder det først og fremst ansvar for etablering og drift av barneverninstitusjoner og for 
rekruttering og formidling av fosterhjem og andre familiebaserte tiltak.   
Den nye organiseringen heter nå Barne-, ungdoms - og familiedirektoratet, og er et 
forvaltningsorgan under Barne- og familiedepartementet. Direktoratet er det øverste organet i 
Barne-, ungdoms- og familieetaten (BUF-etat). BUF-etat er organisert i fem regioner; 
Region nord, Region midt-Norge, Region vest, Region sør og Region Øst.  Kontakten med 
kommunene er ivaretatt gjennom 26 fagteam plassert over hele landet.   
Fylkesmannen i Oslo og Akershus forholder seg til  BUF-etat Region øst. Kommunene i 
Akershus forholder seg til fagteamene i Ski, Sandvika og Lillestrøm.   
 
Oslo kommune 



 
 

 

 
Oslo kommune er ikke med i den statlige organiseringen av barnevernet.  Stortinget vedtok 
en egen ordning for Oslo kommune, som bl.a. medfører at det fylkeskommunale barnevernet 
fortsatt er organisert i Barne- og familieetaten. Det er utarbeidet en egen tilsynsforskrift av 
Barne- og familiedepartementet om særskilte bestemmelser på barnevernområdet for Oslo 
kommune.  I § 1 i forskriften fremkommer Oslo kommunes særlige plikter, oppgaver og 
kompetanse, sitat: 
”De plikter, oppgaver og den kompetanse som etter lov om barneverntjenester skal ivaretas 
av statlig regional barnevernmyndighet skal i Oslo kommune ivaretas av kommunen. Oslo 
kommune har herunder ansvar for: 
plassering av barn utenfor hjemmet 
etablering og drift av institusjoner som hører under lov om barneverntjenester, eventuelt 
med tilknyttede spesialisttjenester for omsorg og behandling av barn 
rekruttering og formidling av fosterhjem 
at fosterhjemmene får nødvendig opplæring og veiledning.”    
 
Forskrift om godkjenning av private og kommunale institusjoner  
- og forskrift om krav til kvalitet i barneverninstitusjoner. 
 
I forbindelse med den nye statlige reformen ble det innført to nye forskrifter; 
godkjenningsforskriften og kvalitetsforskriften.  
Godkjenningsforskriften er aktuell ved godkjenning av private og kommunale institusjoner 
som skal ivareta ansvaret for barn som plasseres utenfor hjemmet med hjemmel i 
barnevernloven.  
Som det fremkommer i formålet med forskriften skal godkjenningen sikre at institusjonen 
har forutsetninger for utøvelse av dette ansvaret slik at barn og unge som plasseres i 
institusjon får forsvarlig omsorg og behandling.  Et vilkår for godkjenningen er at 
institusjonen drives i samsvar med barnevernloven og forskrifter som er gitt i med hjemmel i 
loven, herunder forskrift om krav til kvalitet i barneverninstitusjoner.    
 
De private og kommunale institusjoner skulle være godkjent innen 01.07.04. I følge vedtak 
fra Oslo kommune, Barne- og familieetaten og Barne-, ungdoms- og familieetaten; Region 
øst, ble fire kommunale institusjoner og syv private institusjoner midlertidig godkjent. 
Kun en privat barneverninstitusjon i vår region ble ikke godkjent. Alle de midlertidig 
godkjente institusjonene ble endelig godkjent ved fristens utløp.    
 
De statlige barneverninstitusjoner skal kvalitetssikres i forhold til forskrift om krav til 
kvalitet i barneverninstitusjoner.  Dette arbeidet utføres av BUF-etat. Rapporter på hver 
enkelt statlig barneverninstitusjon i forhold til forskriften er utarbeidet og oversendt 
tilsynsmyndigheten.   
Institusjonene skal utarbeide en institusjonsplan for sin virksomhet der det fremkommer 
hvordan de oppfyller de krav som stilles til institusjonen i forhold til kvalitetsforskriften og i 
regelverket for øvrig. 
 
 



 
 

 

Antall tilsynsobjekter/besøk 
 
For å få den riktige oversikten over antall tilsynsobjekter Fylkesmannen skal føre tilsyn med, 
har vi valgt å dele oversikten inn i antall institusjoner med tilhørende enheter/avdelinger og 
lovpålagte individtilsyn.  
Oversikten er delt inn i statlige, kommunale og private institusjoner. De private 
institusjonene er igjen delt geografisk inn i forhold til våre to fylker. Der det har vært tvil om 
geografisk tilhørighet, har plasseringen av administrasjonen vært avgjørende.  
 
OVERSIKT OVER ANTALL BARNEVERNINSTITUSJONER SOM  
FYLKESMANNEN FØRER TILSYN MED. 
 
STATLIGE INSTITUSJONER, REGION ØST - AKERSHUS 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

Antall 
inst. 
 

Antall 
tilsyns-
objekter 

Antall 
lovpålagte
besøk 

Navn på institusjonen 
Avdeling /enhet 
 

1 1 2 Fjellet Ungdomshjem, Nannestad 
 

1 1 2 Follo korttidsinstitusjon,Vestby 
 

1 1 2 Gullhella akutt- og utredningssenter, Asker 
 

1 1 2 Jong Ungdomshjem, Bærum 
 

1 1 2 Lierfoss barne- og ungdomshjem, Aurskog 
 

1 1 2 Lillehagen Oppvekstsenter, Bærum 
 

1 1 4 Romerike barnevernsenter, Avd. Landsverk 
 

1 1 4 Sole utredningssenter, Vestby 
 

1 1 2 Tjernlia utredningssenter, Jessheim 
 

9 
 

9 22  



 
 

 

 
 
KOMMUNALE INSTITUSJONER, OSLO KOMMUNE, 
BARNE-OG FAMILIEETATEN 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Antall 
Inst. 
 

Antall 
tilsyns-
objekter 

Antall 
lovpålagte
besøk 

Navn på institusjonen 
Avdeling /enhet 
 

1 1 4 Barnevernets ungdomssenter akutt og  
Utredning - BUS 
 

1 1 4 Biermannsgate akutt- og 
utredningsinstitusjon 
 

1 1 2 Røa korttidsinstitusjon 
 

1 1 2 Aline barnevernsenter, familieavdelingen 
 

1 1 2 Bakkehaugen ungdomshjem 
 

1 1 2 Bernhard L. Mathiesens barne- og 
ungdomshjem, avd. Ammerud,  
2 bsk. F.o.m. høsten 2004 
 

 1 2 Bernhard L. Mathiesens barne- og 
ungdomshjem, avd.Grorud 
 

1 1 2 Borger Withs gate ungdomshjem 
 

1 1 2 Korsvoll akutt- og utredningsinstitusjon 
 

1 1 2 Frydenberg ungdomshjem 
 

1 1 2 Frydenberg barnevernsenter, 
familieavdelingen 
 

1 1 2 Juno ungdomshjem 
 

1 1 2 
 

Tangen barneverninstitusjon 

1 1 2 Villa Krogh akutt- og utredningsinstitusjon 
 

13 14 32 
 

 



 
 

 

PRIVATE INSTITUSJONER LOKALISERT I AKERSHUS 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
P 

Antall 
Inst. 
 

Antall 
tilsyns-
objekter 

Antall 
lovpålagte
besøk 

Navn på institusjonen 
Avdeling /enhet 
 

1   Brusetkollen barnevernsenter, Asker 
NKS 

 1 2 Barneavdelingen, Solstadlia 
 1 2 Avdeling Haugboveien 
 1 2 Avdeling Otto 
1 1 2 Solgry barne- og ungdomshjem, Drøbak 

Frelsesarmeen 
1 1 2 Soldammen Gård, Vestby 

Frelsesarmeen 
1 1 2 Lillebo barne- ungdomshjem, Skedsmokorset 

Frelsesarmeen 
1   Behandlingssenteret, Små Enheter. Asker 
 1 2 Avdeling Torstadåsen, Asker 
  

1 
 
1 

Avdeling Bakkeveien, Oppegård 
Beboere fra 2.halvår 2004 

 1 1 Avdeling Oslo, Kjelsås. Beboer fra okt.04 
1   Interaktiv Barnevern A/S 
 1 2 Bofelleskapet Abildsø 
 1 2 Avdeling Jar 
1   Stiftelsen Milepælen Ungdomshjem 
 1 4 Avdeling Pælen 
 1 4 Avdeling Lottebo 
 1 4 Avdeling Soltun 
 1 4 Oppfølgingsavd. 2 etg. hovedhuset  
 1 4 Prosjekt Lillestrøm – 1 
 1 3 Prosjekt Rælingen – 2, avviklet høst 04 
 1 3 Prosjekt Rælingen – 3, avviklet høst 04 
1   Motivasjonskollektivet 
 1 4 Institusjonen  
 1 2 Familiehjem § 4-27, A (til sommeren 04) 
 1 3 Familiehjem § 4-27, I  
1 1 3 Ungdomshjemmet Joli 

Avdeling Vestby, §4-24 fra sept.04 
1 1 1 Nektar, administrasjon i Moss 

Avdeling Villa Sole. Nedlagt 1.3.04 
1 1 3 Ungdomshjemmet Luna A/S, fra 1.3.04 

Avdeling Villa Sole, Vestby 
1 1 1 Nordre Kråkerud gård, avdeling Strømmen 

Endring av plasseringsparagraf i løpet av året 
1 1 1 Boenheten, Oslo, godkjent- beskjed i nov. 04 
13 26 64  



 
 

 

PRIVATE INSTITUSJONER LOKALISERT I OSLO 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
De 4 tabellene over viser det totale antall institusjoner/tilsynsobjekter og utgjør tilsammen 
45 institusjoner, 60 tilsynsobjekt og 141 lovpålagte individtilsyn. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Antall 
Inst. 
 

Antall 
tilsyns-
objekter  

Antall 
lovpålagte
besøk 

Navn på institusjonen 
Avdeling /enhet 
 

1 1 2 Heggeli barnehjem, Kirkens bymisjon 
 

1 1 2 Solfeng akutt- og utredningsinstitusjon, 
Frelsesarmeen 
 

1 1 2 Gry familiesenter, Frelsesarmeen 
 

1 1 2 Nanna Maries hjem, Kirkens Bymisjon 
 

1 1 2 Rachel Grepp Heimen, DNA, Kvinnebevegelsen 
 

1 1 2 Sebbelows Stiftelse 
 

1 1 4 Tyrili Kampen, avdeling Oslo 
 

1 1 4 Stiftelsen Klokkergården, avdeling  Oppsal, Oslo 
 

1 1 1 Stiftelsen Lucia, Huitfeldtsgt. avviklet fra 15.1.04 
 

1  
 
1 

 
 
1 

UMA A/S, administrasjon i Tønsberg 
 
UMA, avd. Evjebakken, ikke godkjent 1.6.04 
 

 1 1 UMA, avd. Hansteensgt., ikke godkjent 1.6.04 
 

10 
 

11 23  



 
 

 

 
 
2.2    Utførte tilsynsbesøk 
 
Fylkesmannen utførte 143 besøk i 2004. Det var 45 barneverninstitusjoner i Oslo og 
Akershus som skulle besøkes i 2004. Mange av institusjonene har flere enheter/avdelinger, 
slik at vi førte tilsyn med 60 tilsynsobjekter. Lovpålagte individrettete tilsynsbesøk utgjorde 
141 besøk.  
63 av besøkene var uanmeldte. I tillegg forutsetter tilsynsforskriften at det for hver 
institusjon skal gjennomføres tilsyn etter systemrevisjonsmetoden. Slikt tilsyn er ikke utført i 
2004. 
Antall tilsynsbesøk er ikke konstant gjennom året. Flere avdelinger/enheter tilknyttet enkelte 
private institusjoner har oppstått i forbindelsen med godkjenning av hovedinstitusjonen. 
Noen institusjoner er lagt ned. Det kan også skje endringer i plasseringsparagrafer i løpet av 
året, noe som fører til endringer i antall lovpålagte besøk. Flere institusjoner enn tidligere er 
godkjent for plassering etter barnevernloven §§ 4-24 og 4-26.  
To nye private institusjoner er etablert og godkjent i vår region i 2004, henholdsvis 
BOenheten i Oslo og LUNA Ungdomstiltak A/S i Vestby kommune. 
Endring i antall tilsynsbesøk kommer også av hvilken plasseringsparagraf institusjonen er 
godkjent for. Det riktige antall besøk ble først klart når vedtakene innkom Fylkesmannen, 
dvs høsten 2004.   
I tillegg til tilsynsbesøkene er det gitt råd og veiledning til ansatte på institusjonene som 
henvender seg på telefon eller skriftlig.  Barn/ungdom som bor på institusjonen og deres 
familier tar også kontakt med tilsynsmyndigheten. Henvendelsene medfører ofte oppfølging 
og saksbehandling fra Fylkesmannens side.  
 
2. 3 Merknader eller begrunnede meldinger /pålegg 
 
Jf. forskrift om tilsyn med barn i barneverninstitusjoner for omsorg og behandling § 12. 
I løpet av året har Fylkesmannen gitt ni merknader eller begrunnede meldinger og ett 
pålegg. Merknadene ble gitt til fire kommunale og fire statlige institusjoner. En privat 
institusjon fikk merknad. Merknaden ble i hovedsak gitt grunnet manglende eller ikke 
fungerende rutiner for innhenting av vedtak, eventuelt samtykke og tiltaksplaner fra 
kommunen/bydelen.  Videre mente Fylkesmannen at enkelte institusjoner burde utarbeide 
rutiner som bedre sikret kvaliteten på føring av tvangsprotokoller, og at protokollene ble 
innsendt Fylkesmannen i rett tid.  
Kjennskap og kunnskap om rettighetsforskriften synes nå stort sett å være på plass hos de 
ansatte i institusjonene, derfor den store endringen i antall merknader fra forrige år.  
Fylkesmannen vil imidlertid i denne sammenheng understreke at det er viktig at 
institusjonenes eiere sørger for at nødvendig opplæring og kompetanse blir ivaretatt i forhold 
til rettighetsforskriften, for alle ansatte i institusjonene.  Opplæringsplan er her helt 
nødvendig for å sikre denne kompetansen.  
 
Det ene pålegget ble gitt til en privat institusjon hvor det manglet politiattest for en ansatt 
vikar. 
 



 
 

 

Alle institusjonene har fulgt opp sine merknader og pålegg på en tilfredsstillende måte.  
Fylkesmannen har inntrykk av at institusjonene tar tilbakemeldingene fra tilsynsmyndigheten 
alvorlig, og at de snarest setter inn aktuelle tiltak for å oppnå forbedringer. 
 
 
2. 4 Antall klager /henvendelser og møtevirksomhet 
 
Det vises til §§ 10 og 11 i tilsynsforskriften. 
Klager fra ungdommene har vært forelagt Fylkesmannen muntlig og skriftlig.  Noen klager 
er fremlagt i tilsynsbesøk og andre ved direkte henvendelse til Fylkesmannen ved Barne- og 
familieseksjonen.De fleste klagene har fremkommet på tvangsprotokollene og gjelder 
forhold knyttet til den aktuelle tvangsutøvelsen i protokollen.  
Fylkesmannen hadde 53 klager fra beboere på institusjonene til behandling i 2004, hvorav 
11 var restanser fra året før. 49 klager ble behandlet i 2004, slik at det ved inngangen til 
2005 var 4 restanser. Av de behandlede klagene gjaldt 38 klager fremkommet i 
tvangsprotokoller, mens de resterende omhandlet andre forhold på institusjonen. Det er en 
markant økning i antall klager i forhold til tidligere år. 
 
Fylkesmannen har i løpet av 2004 hatt møter med fire institusjoner grunnet forhold knyttet 
til enkeltsaker, eller forhold oppstått ved institusjonen som tilsynsmyndigheten ønsket å 
drøfte direkte med institusjonens eiere. Møtene har vært med en kommunal-, en statlig- og 
tre private institusjoner. Grunnet en konkret plassering på en privat institusjon, deltok 
tilsynsmyndigheten i fire møter.  Saken krevde også utstrakt samarbeid med helseavdelingen 
hos oss, aktuell kommune som hadde ansvaret for saken, og BUF-etat som fulgte opp 
plasseringen.   
 
2. 5 Tvangsprotokoller 
 
Fylkesmannen har utarbeidet en egen tvangsprotokollmal som alle våre institusjoner har 
brukt i over ett år. Malen blir bruk i alle former for utøvelse av tvang, jf. forskrift om 
rettigheter og bruk av tvang under opphold i barneverninstitusjoner. Institusjonene har 
uttrykt at de er meget fornøyde med denne malen. De opplever at det er hensiktsmessig å ha 
en mal til føring av tvangsbruk, og malens form og innhold gjør deres arbeid med føring av 
tvangprotokoller lettere. Ut fra Fylkesmannens vurdering var innføring av en mal nødvendig 
for å rydde opp i den uklarhet som oppsto grunnet ulike begreper i rettighetsforskriften.  
Fylkesmannen har bedt alle institusjonene oversende kopi av tvangsprotokollene snarest 
mulig etter at tvangsbruken har funnet sted, og senest innen en mnd. Dersom barn/ungdom 
ønsker å klage på tvangsbruken må protokollen sendes umiddelbart til Fylkesmannen. Det er 
innarbeidet rutiner for hvordan institusjonene skal gå fram når ungdommene ønsker å klage.   
Vi har imidlertid erfart at institusjonene ikke kommer med nødvendige opplysninger til 
Fylkesmannen når barnet/ungdommen ønsker å klage. Det er derfor foretatt en endring av 
nåværende mal der det tydelig fremkommer hva institusjonen må gi av opplysninger ved 
klage. Den ”nye malen” vil om kort tid bli oversendt institusjonene med tilhørende 
veiledning.  Både BUF-etat og Oslo kommune er informert om malen.  
 
I 2004 har det innkommet til sammen 1.292 tvangsprotokoller fra institusjonene i våre to 
fylker.  Herav 355 fra de kommunale institusjonene i Oslo, 177 fra de statlige institusjonene, 
og 760 protokoller fra de private institusjonene. Det er akuttinstitusjonene som har flest 



 
 

 

innsendte protokoller. Bruk av tvang har i hovedsak blitt brukt i nødverge, ved 
kroppsvisitasjon og ransaking.  Videre ser vi en økning i føring av protokoller ved 
urinprøvetaking og beslaglegging av mobiltelefon.  Fylkesmannen tror at denne økningen i 
hovedsak skyldes tilsynsmyndighetens spesielle oppmerksomhet knyttet til opplæring av 
rettighetsforskriften i 2003.  Det er gitt omfattende veiledning til de ansatte vedr.forskriften 
og føring av tvangsprotokoller i 2003 og i 2004.  
Til orientering kan det opplyses at i 2003 var det innsendt til sammen 806 tvangsprotokoller. 
   
2. 6 Følgende forhold har hatt spesiell oppmerksomhet i 2004      
 
Tiltaksplaner/handlingsplaner 
 
Fylkesmannen har også i 2004 hatt spesiell oppmerksomhet rettet mot de aktuelle planer. 
Planene har blitt bedre, men fortsatt ser vi klare forbedringspotensialer. 1.linjetjenesten må 
bli bedre  
til å tydeliggjøre hvilke mål/delmål de har for plasseringen, og hva de forventer institusjonen 
skal bidra med i det konkrete tilfellet.  En bedre og tettere dialog mellom 1.linjetjensten og  
2. linjetjenesten ved plassering, ville i mange tilfeller bedret innholdet i de aktuelle planer.     
Utarbeidelse av tiltaksplaner er fortsatt en utfordring for 1.linjetjenesten. Det eksisterer 
mange forskjellige maler for tiltaksplaner fra kommuner og bydeler. Tiltaksplanene 
innholder ulike faktiske opplysninger, og kvaliteten på det faglige innholdet og målet med 
plasseringen er varierende. Dette vanskeliggjør institusjonenes arbeid med å utarbeide 
tilfredsstillende handlingsplaner. Flere institusjoner har tatt dette opp som et problem.  
Når det gjelder handlingsplanene, er det også store variasjoner i forhold til innhold og 
kvalitet. 
En opplæring i utarbeidelse av planer samt en hensiktsmessig mal i dette arbeidet vil være av 
stor betydning for et strukturert og godt faglig arbeid ved institusjonene. Gode planer vil 
være et viktig redskap for å kunne evaluere om innholdet på institusjonen tilfredsstiller de 
krav som fremkommer i kvalitetsforskriften, og ikke minst om formålet med plasseringen er 
ivaretatt.  
Fylkesmannen er av den oppfatning at gode planer er en stor utfordring for det kommunale, 
det private og det statlige barnevernet. 
 
Fylkesmannen vil fortsatt ha sin oppmerksomhet rettet mot de ulike forhold knyttet til planer 
og oppfølging av barn på institusjoner. Jf. Riksrevisjonens rapport ”Riksrevisjonens 
undersøkelse av oppfølging av tilsyn i barnevernet”, Dokument nr 3:10 (2002-2003).  
 
Samtaler med barn/ungdom 
 
I følge den nye tilsynsforskriften som ble iverksatt 01.01.04 er det vektlagt i større grad enn 
tidligere at tilsynsmyndigheten skal snakke med alle barn. Jf tilsynsforskriften § 8 med 
merknader.  
Fylkesmannen tar telefonisk kontakt med alle institusjoner før tilsynsbesøket finner sted. I 
telefonsamtalen taes det spesielt opp at vi ønsker å snakke med alle barna som er plassert på 
institusjonen, når vi kommer. Samtalene med barna vil alltid bli prioritert ved besøket, og 
tidspunktet for samtalene vil bli lagt opp ut fra barnas behov m.h.t skole eller arbeid. 
Videre fremkommer det tydelig i tilsynsmyndighetens varselbrev som blir sendt ut før 
besøket, at vi ønsker å snakke med alle beboere. 



 
 

 

Vedlagt varselbrevet følger et brev til beboerne på institusjonen. I det personlige brevet 
fremkommer det bl.a. hvem tilsynsmyndigheten er og hvorfor vi ønsker å snakke med 
beboeren.  
 
Fylkesmannen ønsket å få en oversikt over hva som ble tatt opp i samtalene, og hvor mange 
vi snakket med. Det ble derfor utarbeidet et skjema der alle samtalene ble registrert. 
Tilsynsmyndigheten har snakket med 212 personer i løpet av 2004.  Dvs 199 barn/ungdom 
og 13 voksne. ( Foreldre som bodde sammen med sine barn på 
mødrehjemmene/familiehjemmene).  I samme tidsrom var 420 barn/ungdommer plassert og 
96 familier med 130 barn.  Fylkesmannen erfarte at flere ikke hadde behov eller ønske om å 
snakke med tilsynsmyndigheten da de ikke hadde noe spesielt å ta opp.  
Ut fra innholdet i samtalene med barna/ungdommene er vårt inntrykk at de stort sett trives 
bra på barneverninstitusjonen. Noen beklagelser, som reaksjoner eller uenighet rundt 
husordensreglene og manglende tilgang på internett, går igjen. Noen ungdommer som var 
akuttplassert synes skoletilbudet var noe mangelfullt.  
Flere tok også opp at de synes det var vanskelig å ikke vite sikkert hva som skulle skje etter 
plasseringen. De synes det tok alt for lang tid før den endelige avgjørelsen ble tatt.  
 
Manglende eller dårlig oppfølging fra barneverntjenestens side var forhold som ble tatt opp 
flere ganger. De ønsket bedre og oftere kontakt med sin saksbehandler. Videre synes flere at 
det var uheldig å stadig skifte saksbehandler.    
Tar en i betraktning det antallet som ikke hadde behov for å snakke med tilsynsmyndigheten, 
og hva som kom ut av samtalene med de enkelte beboere vi snakket med, er Fylkesmannen 
av den oppfatning at en bør se på andre metoder for å få et bedre innblikk i hvordan den 
enkelte har det på institusjonen. Det er viktig i dette perspektivet å ha et faglig og et realistisk 
syn på hva tilsynsmyndigheten eventuelt kan avdekke i denne sammenheng. For det første 
vil vi aldri nå alle barn som er plassert på institusjonen gjennom våre tilsynsbesøk. Flere 
plasseringer er av kort varighet. Videre er det lite trolig ut fra en faglig vurdering, at et 
barn/ungdom vil åpne seg til et fremmed menneske om eventuelle vanskeligheter på 
institusjonen. Et slikt barn vil være i en sårbar og vanskelig situasjon, og trenge trygghet og 
tillitt til den personen en åpner seg for.  En slik relasjon vil være vanskelig å få for 
tilsynsmyndigheten som kommer 2-4 ganger i året.  
Tilsynsmyndigheten har erfart at samtaler med små barn dvs under skolepliktig alder kan 
være en påkjenning for barnet. Plassering på et fremmed sted med mange fremmede 
mennesker og en atskillelse fra mor og far er en meget traumatisk situasjon for et lite barn. 
Barnet bør etter vårt syn  ikke utsettes for ytterligere belastninger ved å snakke med enda 
flere fremmede personer.  
 



 
 

 

2. 7 Annet 
 
Aktuelle møter/samlinger 
  
Møter med BUF-etat 
Det har vært avholdt tre møter med BUF-etat og representanter fra fylkesmennene i Region 
øst.     
Videre ble Fylkesmannen invitert og deltok på alle åpning/orienteringsmøtene som 
fagteamene arrangerte for sine respektive kommuner. 
 
Møter med Oslo kommune, Barne- og familieetaten  
Fylkesmannen har opprettholdt faste kontaktmøter med Byrådsavdelingen for velferd og 
sosiale tjenester og Barne- og familieetaten, ca. fire ganger pr. år.   
 
Deltagelse på fagmøte med Korsvoll barnevernsenter, Oslo kommune 
Barnevernsenteret ønsket at Fylkesmannen kunne delta på et fagmøte der de ville drøfte 
ulike problemstillinger og dilemmaer knyttet til bruk av tvang.  Spesielt ønsket de en 
drøftelse rundt ordlyden og innholdet i §13 i rettighetsforskriften.  Institusjonene som deltok 
i dette fagmøtet var Tangen, Korsvoll akutt- og utredningsinstitusjon og Villa Krogh akutt- 
og utredningsinstitusjon.  
Møtet ble av holdt 07.12.04.  
  
Nettverksmøter med fylkesmennene i Region øst 
Representanter fra fylkesmennene i Region øst har etablert et eget nettverk der det taes opp 
aktuelle temaer som er av interesse grunnet den nye statlige organiseringen av barnevernet.   
Møtene avholdes ca. 4 ganger i året.  
 
 
   Planer for 2005 
 
Vi vil fortsatt ha vår oppmerksomhet spesielt rettet mot: 
 
Tiltaksplaner/handlingsplaner 
 
Som tidligere nevnt i årsrapporten er det behov for forbedring i forhold til utarbeidelse av de 
aktuelle planer. Et tettere samarbeid mellom 1. og 2. linjetjenesten er sentralt i dette arbeidet.  
Fylkesmannen har tatt i bruk ny mal for tilsynsrapport i 2005, og i denne rapporten 
fremkommer det tydelig om tiltaksplanene er på plass og gyldige. Fylkesmannen har valgt å 
legge definisjonen for gyldighet lik det som brukes i systemrevisjonen rettet mot 
kommunene/bydelene. Videre vil vi som tilsynsmyndighet bli tydeligere på hva som bør 
være med i en tiltaksplan og i en handlingsplan.  
Barne- og familiedepartementets pågående arbeid med å utarbeide en veileder for 
tiltaksplaner og omsorgsplaner for det kommunale barnevernet er etterspurt. Når det gjelder 
utarbeidelse av handlingsplaner, vil et samarbeid mellom Fylkesmannen, Oslo kommune, 
Barne- og familieetaten og BUF-etat være aktuelt. Oppfølging av rapporten fra 
Riksrevisjonen står sentralt i det videre arbeidet.  
 



 
 

 

Snakke med barn/ungdom 
 
Som det fremkommer i rapporten er vi opptatt av å se på andre måter eller utvikle andre 
metoder enn det vi har praktisert til nå, for å få nødvendig kjennskap til hvordan barna har 
det på de ulike barneverninstitusjoner. En spesiell informasjonsbrosjyre/konvolutt med 
tilhørende spørreundersøkelse kan være ett aktuelt tiltak.   
 
Føring av tvangsprotokoller og rettighetsforskriften 
 
Det vil bli sendt ut ny tvangsprotokollmal med veiledning til alle våre institusjoner om kort 
tid.  
Vi vil fortsatt gi veiledning på føring av tvangsprotokollene slik at nødvendige opplysninger 
fremkommer i protokollene. 
Nødvendig kunnskap og kompetanse om rettighetsforskriften vil alltid ha spesielle 
oppmerksomhet i Fylkesmannens tilsynsarbeid for å ivareta beboernes rettigheter.  
Den nye tilsynsrapportmalen for individtilsynet, som ble tatt i bruk i 2005, synliggjør 
tydeligere enn tidligere hvor mange tvangsprotokoller som har innkommet siden siste 
tilsynsbesøk, og hvilken tvang som er blitt benyttet.   
3. 0     TILSYN MED DEN KOMMUNALE BARNEVERNTJENESTEN 
 
Fylkesmannen skal føre tilsyn med den kommunale barneverntjenesten og påse at kommuner 
og bydeler utfører de oppgaver de er pålagt etter loven. 
Fylkesmannen skal følge nøye med i utviklingen av den kommunale barneverntjenesten og 
påse at kommunene rapporterer om tidsbruken i den enkelte barnevernsak. Fylkesmannen 
skal følge opp de kommunene som bryter tidsfristene. 
 
Rapporteringer fra kommuner og bydeler 
 
De halvårlige statusrapportene fra 15 bydeler og Flyktningekontoret ( Oslo kommune 
reduserte antall bydeler fra 25 til 15 med virkning fra 1.1.2004 ), og 22 kommuner og de 
drøyt 4000 sluttførte kontrollskjemaene fra 19 barneverntjenester i Oslo og 24 
barneverntjenester i Akershus gjennomgås og analyseres. Når det gjelder kontrollskjemaene, 
får vi oversikt over lengden på eventuelle fristoversittelser, samt hvor lenge det enkelte barn 
har ventet på undersøkelse etter meldingsgjennomgang eller ventet på at hjelpetiltak blir 
iverksatt. Det lages utviklingstrekk over utvalgte variabler for fire halvår for statusrapportene 
og for fire kvartaler for kontrollskjemaene. 
 
Dataene danner hovedgrunnlaget for Fylkesmannens interveneringer i enkeltkommuner og  
bydeler. Dataene suppleres med informasjon fra behandling av enkeltsaker, informasjon om 
de enkelte barneverntjenester som vi får ved institusjonsbesøk, og informasjon pr. telefon. 
Når det gjelder antall meldinger, undersøkelser, henleggelser, fristoversittelser osv. viser 
tallene i statusrapportene for 2004 følgende utvikling i h.h.v. Oslo og Akershus: 
 



 
 

 

Oslo: 
 
Antall nye meldinger har økt fra 3189 i 2003 til 3292 i 2004, en økning på  3%.  
Andel henlagte meldinger har gått noe ned, fra 32 % i 2003 til 31 % i 2004. 
Andel henlagte undersøkelser har økt – fra 47 % i 2003, til 50% i 2004.  
Andel fristoversittelser for gjennomgang av meldinger har økt, fra 1,5 % i 2003  
til 2,4 % i 2004. 
Andel oversittelser av undersøkelsesfristen har ligget på 8 % i 2003 og 2004.  
 
Akershus: 
 
Antall nye meldinger har økt fra 2391 i 2003 til 2826 i 2004, en økning på 18 %.  
Andel henlagte meldinger har ligget på samme nivå,  20% både i  2003 og 2004.  
Andel henlagte undersøkelser har gått noe ned, fra 46 % i 2003  til 44,5 % i 2004.  
Andel fristoversittelser for gjennomgang av meldinger har gått ned, fra 5 % i 2003 til 2 % i 
2004. 
Andel oversittelser av undersøkelsesfristen har ligget på 13 % i 2003 og 2004.  
 
Samlerapport for de halvårlige statusrapporter og sluttførte kontrollskjemaer blir videresendt 
til Barne- og familiedepartementet. 
Fylkesmannen har også i år hatt spesiell oppmerksomhet på utviklingen når det gjelder 
henlagte meldinger i Oslo og Akershus.  
 
Nye meldinger til barnevernet / henleggelser - Oslo 
Den grafiske fremstillingen i figur 1. viser utviklingen når det gjelder antall nye meldinger til 
barnevernet og antall henlagte meldinger de siste 4 år, for Oslo. 
 
Figur 1. 
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Avsluttede undersøkelser /henleggelser - Oslo 
Den grafiske fremstillingen i figur 2. viser utviklingen når det gjelder antall avsluttede 
undersøkelsessaker og henlagte undersøkelsessaker de siste 4 år, for Oslo.  
 
Figur 2. 
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Nye meldinger til barnevernet / henleggelser - Akershus 
Den grafiske fremstillingen i figur 3. viser utviklingen når det gjelder antall nye meldinger til 
barnevernet og antall henlagte meldinger de siste 4 år, for Akershus.  
 
Figur 3. 
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Avsluttede undersøkelser /henleggelser - Akershus 
Den grafiske fremstillingen i figur 4. viser utviklingen når det gjelder antall avsluttede 
undersøkelsessaker og henlagte undersøkelsessaker de siste 4 år, for Akershus.  
 
Figur 4. 
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Meldinger til barnevernet, har vist en økning både i Akershus og i Oslo. Flere undersøkelser 
er avsluttet enn tidligere både i Akershus og i Oslo i 2004.  
Utvikling på tiltakssiden 
 
Figur 5 og 6 viser utviklingen siste 3 år når det gjelder antall barn i Oslo og Akershus  som 
mottar hjelpetiltak fra barneverntjenesten, og av disse hvor mange som mottar hjelpetiltak 
utenfor hjemmet etter  
§ 4-4,5 ledd. Den viser også utviklingen når det gjelder barn under omsorg av barnevernet. 
NB: Tallene viser kun situasjonen pr. 31.12 det angjeldende år og gir ikke et bilde av året 
som helhet.  
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AKERSHUS 
 
Figur 6. 
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Spesiell oppfølging av kommuner og bydeler  
 
I 2004 ble 5 kommuner i Akershus og 5 bydeler i Oslo fulgt aktivt opp. En av de 5 
kommunene ble ilagt mulkt. Kommunen klaget på vedtaket. Barne- og familiedepartementet 
stadfestet vedtaket i oktober, men endret mulktens størrelse. Hovedgrunnlaget for 
intervenering er data fra rapporteringene eventuelt med noe supplement fra andre 
tilgjengelige data. De fleste interveneringer gjelder oversittelse av fristene i loven, men også 



 
 

 

andre temaer har vært gjenstand for oppfølging, blant annet et høyt antall henlagte 
meldinger.  
 
Interveneringen skjer både skriftlig, ved møter med kommune-/bydelsledelse og ved besøk 
til kommune eller bydel.  
 
Systemrevisjon 
 
Det er utført systemrevisjon med barneverntjenesten i 4 kommuner og 1 bydel i 2004.  
Av disse systemrevisjonene ble de tre siste gjennomført som del av et landsomfattende 
tilsyn på barnevernområdet. Systemrevisjonsmetoden tar utgangspunkt i de 
myndighetskrav som lover og forskrifter stiller til forvaltningen. Myndighetskravene i 
barnevernloven er brutt ned til målbare krav før selve tilsynsbesøket. 
Gjennomføringen av tilsynet har foregått ved samtaler/intervju med ansvarskjeden i 
kommunen og ved dokumentgjennomgang og saksinnsyn/verifikasjon. 
 
Tilsynet omhandlet følgende emner 
 
Kommunene Nesodden og Lørenskog: 
Organisering av barneverntjenesten – ansvarsfordeling og administrasjon,  
jf. bvl § 2-1  
Meldinger og undersøkelser – med spesiell vekt på tidsfrister, jf. bvl §§ 4-2 og 6-9 
Barn plassert utenfor hjemmet – med vekt på utarbeiding av tiltaksplaner og 
omsorgsplaner, jf. bvl §§ 4-5, 4-28 og 4-15 
 
Kommunene Ski og Frogn, og bydel Bjerke: 
Kommunens oppgaver ved plassering av barn i institusjon og fosterhjem herunder 
kommunens praksis for: 
tiltaksplaner 
omsorgsplaner 
oppfølging av: barn i institusjon, barn i fosterhjem, fosterforeldre, biologiske foreldre 
jf. bvl §§ 4-5, 4-15, 4-16, 4-22, 4-28 
 
 
 
 
 
 



 
 

 

 
 
Resultatene ble slik: 
Kommune/Bydel Avvik/Merknad Emner  
Nesodden kommune 2 avvik 

1 merknad 
Avvik: 
1. Manglende overholdelse av 
saksbehandlingsfristene ved gjennomgang av 
meldinger og gjennomføring av undersøkelser. 
2. Det utarbeides ikke tidsavgrenset tiltaksplan og 
foreløpig omsorgsplan i alle saker. 

Lørenskog 
kommune 

3 avvik 
1 merknad 

Avvik: 
1. Lovstridig fattet vedtak om hvem som er utpekt 
som leder for kommunens 
barnevernadministrasjon og hvem som har 
vedtaksmyndighet i akuttsituasjoner. 
2. Manglende overholdelse av 
saksbehandlingsfristene ved gjennomgang av 
meldinger og gjennomføring av undersøkelser.  
3. Det utarbeides ikke tidsavgrenset tiltaksplan og 
foreløpig omsorgsplan i alle saker. 

Ski kommune 1 avvik 
2 merknader 

Avvik: 
Manglende utarbeidelse av omsorgsplaner 
(foreløpige og fremtidige planer utarbeides ikke i 
alle saker) 

Frogn kommune 1 avvik 
1 merknad 

Avvik: 
Det utarbeides planer som ikke tilfredsstiller 
kravene til omsorgsplaner: Foreløpig plan 
utarbeides ikke samtidig med vedtak i alle saker, 
og i enkelte saker utarbeides fremtidig plan senere 
enn to år etter omsorgsovertakelsen. 

Bydel Bjerke 
 
 

1 avvik 
2 merknader 

Avvik: 
Plan for fremtidig omsorgssituasjon utarbeides 
ikke i alle saker. 

 
4.0   Klagesaksbehandling 
 
I 2004 mottok Fylkesmannen 191 klagesaker. Medregnet restansene fra året før utgjorde det 
totale antallet saker til behandling i 2004 : 239. Pr. 31.12.04 hadde vi behandlet 184 saker. 
Av disse var 118 saker klager på enkeltvedtak i barnevernet. 66 tilsynssaker ble behandlet og 
ingen tvistesaker. 49 av klagesakene omhandlet klager fra beboere på institusjon, mot 28 i 
2003. 
Antall klagesaker økte med 10 fra 2003- 2005. I løpet av de siste 5 år, antall klagesaker til 
behandling økt med 33 %. Det er alltid noen restanser ved inngangen til nytt år, ved 
inngangen til 2005 var det 51 saker. 
Gjennomsnittlig saksbehandlingstid var 3,4 mndr. for klager på enkeltvedtak og 3,7 mndr. 
for tilsynssakene. 
Vi erfarer at sakene blir mer sammensatte, mer komplekse og mer juridisk krevende. 
 



 
 

 

 
Utviklingen i antall saker til behandling og hvor mange saker som er behandlet hvert år 
fremgår av figur 7. 
Figur 7.  
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Figur 8 viser et økende antall klagesaker som gjelder ungdom over 18 år. 
 
Figur 8. 
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5.0 Informasjonsvirksomhet 
 
Klækkenkonferanse - mediatrening 
Barnvernledere/nestledere fra kommunene i Akershus og inviterte fra BUF-etat og Oslo 
kommune, Barne- og familieetaten deltok på 2 dagers samling våren 2004. 
Tema var opptreden i media. Deltakerne fikk trene på reelle intervju med journalister og fikk 
innføring i teori og praksis knyttet til å håndtere media. 
 
Kurs for tilsynsførere 
Fylkesmannen gjennomførte i 2004 kurs for tilsynsførere i Oslo og Akershus, med mulighet 
for deltagelse fra andre kommuner i regionen. Kurset gikk over 3 dager høsten 2004 med 54 
deltakere. Evalueringen av kurset var meget positiv. BUF-etat og Oslo kommune, Barne- og 
Familieetaten deltok på kurset, da de skal tilrettelgge tilsynsføreropplæringen i 2005. 
 
Akuttvedtakskurs 
Det ble avholdt kurs om akuttvedtak i barnevernet høsten 2004. Antall påmeldinger var så 
stort at kurset ble gjentatt i januar 2005. Tilsammen har 100 deltakere deltatt på de 2 
dagskursene. 
 
Dagsmøte med barnevernledere i Akershus, høsten 2004 
Tema:  
”Opphør av frivillige hjelpetiltak etter barnevernloven for dem som har fylt 18 år.” Kort 
orientering om jus og praksis på bakgrunn av klagesaker behandlet hos Fylkesmannen høsten 
2004.  
Informasjon om diverse lovendringer og høringer 
Utveksling av erfaringer når det gjelder trusler om vold fra klienter el. deres 
pårørende/nettverk v/kommuner som har erfaring med det. 
 
Dagsmøte med barnevernledere i Oslo, høsten 2004 
Samme tema som for barnevernlederne i Akershus. 
 
Regional barnevernkonferanse i regi av Barne- og familiedepartementet  for 
kommunene i region Øst og bydelene i Oslo.  
Fylkesmennene i Oslo og Akershus, Hedmark, Oppland og Østfold sto for arrangementet i 
samarbeid med Barne- og familiedepartementet. Ca. 170 deltakere. 
Tema:  
Oppfølging av ”Riksrevisjonens undersøkelse av oppfølging og tilsyn i barnevernet”, 
Dokument 3:10 ( 2002-2003). Innledninger om arbeidet og prosessen med tiltaksplaner og 
omsorgsplaner og tilsynsførere i fosterhjem. 
 
 
 
 
Oslo 01.03.05 
 
 



 
 

 

 
Saksframlegg 
 
 Dato:  13.04.2005 
Saksmappe: Saksbeh:  Arkivkode: 
04/3326 Øivind Hartmann, 23 47 40 63  855 
 
Saksgang 
Utvalg Møtedato 
BYDELSUTVIKLINGSKOMITEEN 03.05.2005 
HELSE- OG SOSIALKOMITEEN 03.05.2005 
BYDELSUTVALGET 12.05.2005 
 
BU-sak  05/36 - Tilskudd til frivillig aktivitet 2005, 1. omgang 

 
Sammendrag: 
Saken behandler tilskudd til frivillig aktivitet, første omgang 2005. I tråd med bydels-
utvalgets budsjettvedtak 16.12.04 og vedtatte retningslinjer foreslås det tilskudd til aktuelle 
søkere, der formål til barn og unge prioriteres. 9 søknader er behandlet av fagavdelingene i 
tråd med budsjettvedtak. 
 
Bakgrunn for saken: 
Tallbudsjettet for 2005, samt verbalvedtak V11 og V12, vedtatt 16.12.04 og 10.2. 2005. 
 
Saksframstilling: 
Det er innkommet totalt 55 søknader med en samlet søknadssum på kr 2 673 500.  
 
Bydelsutvalget vedtok i budsjettmøte 16.12.2004 følgende (V11): ”Administrasjonen bes 
behandle eventuelle søknader om tilskudd til frivillige tiltak innenfor områder som bydelen 
har ansvaret for (psykisk helsearbeid, tiltak mot rusproblemer, barnevern m.v.) innenfor 
bevilgningen på de respektive funksjonsområder.” 
 
Bydelsutvalget presiserte i møte 10. februar: "Vedtaket dreier seg om ordinær driftsstøtte til 
organisasjoner som gir tjenester knyttet til bydelens lovbestemte tjenester. Organisasjonene 
kan imidlertid søke om støtte til enkelttiltak over frivillighetsmidlene" 
 
Samtlige søknader er vurdert i forhold til ovenstående vedtak. 
 
Administrasjonen har hatt problemer med å trekke skarpe grenser mellom begrepet ”ordinær 
driftstøtt” og søknader til enkeltarrangement / prosjekter der søkeren selv har plukket ett 
tiltak, som ellers kan sies å være en del av søkerens ordinære virksomhet.  
Et eksempel på slike søknader er Søknad fra Mental Helse Sagene der vi har valgt å vurdere 
deltakelse på Ski- og sommerfestival som enkeltarrangement / prosjekt, mens søknad fra 
NHF Sagene (tidligere Sagene Torshov handikaplag) der turer og sammenkomster vurderes 
som en del av den ordinære driften.   
 
Følgende søknader er vurdert av bydelsdirektøren til å falle utenfor kriteriene for 
frivillighetsmidler, slik de er presisert i V11 i bydelsutvalgets budsjettvedtak. 
 
NHF Sagene, søknad kr 7 000 til drift (møter, foredrag og turer) 



 
 

 

Norsk Folkehjelp, Oasen ”Kvinner krysser grenser”, søknad om driftstilskudd kr. 30.000 til 
drift (rådgivning, seminarer, kurs, diskusjons/kulturkvelder og sosiale tiltak for barn blant 
innvandrerkvinner) 
Iladalen menighet, søknad kr 10 000 til videreføring av kafeen på eldresenteret i Kingosgate, 
nå i kirkens lokaler 
Sagene menighet, søknad kr 4 000 til sosiale tiltak 
Torshov menighet, søknad kr 36 000 til sosialt arbeid (besøkstjeneste, pustehullet, 
nyttårsaftensfest, åpent hus) 
De norske lenker Oslo 89, søknad kr 85 000 til driftstøtte for avholdslag 
Avholdslaget Kontakt, søknad kr. 35 000 til driftsstøtte for avholdslag 
Menigheten i Filadelfia, søknad kr 150 000 til driftstøtte barne-/ungdomsklubb og 
ungdomsleir 
Oslo og Omland Friluftsråd, søknad kr 15 000 til inspirasjonsseminar for barnehagepersonell 
 
Søknadene har vært vurdert opp mot de lovbestemte tjenester bydelen har ansvaret for.  Det 
er vurdert at ingen av søknadene har formål som ligger innenfor de lovbestemte områdene 
eller erstatter de lovbestemte ytelser som bydelen har ansvaret for. 
 
Søknadene må derfor vurderes ut fra at de dekker områder og/eller tiltak som kommer som 
supplement til bydelens lovbestemte tjenester. Ut fra bydelsutvalgets presisering av at 
søknadene skal være ”knyttet til” bydelens lovebestemte tjenester er søknadene vurdert å 
ikke falle innenfor retningslinjene for frivillighetsmidler med den presisering som fremgår av 
verbalvedtak V11. 
 
Det er ikke avsatt særskilte midler i budsjettet til slik støtte. Bydelen ligger også an til et 
merforbruk grunnet økte kostnader til lovbestemte tjenester.  
 
Bydelsdirektør har ikke fullmakt til å gå utover vedtatt budsjettramme. Søknadene er avslått.  
 
Bydelsutvalget har ikke vedtatt noen anke for slike søknader, og det vurderes slik at disse 
søknader ikke omfattes av kommunens klagerett for ulovfestete vedtak idet det verken er 
avsatt midler eller utarbeidet retningslinjer for slike søknader. Klageretten som eventuelt kan 
benyttes er om søker selv anser at søknaden vil ligge innenfor de vedtatte retningslinjer for 
tildeling av avsatte frivillighetsmidler. 
 
Skal intensjonen i V11 videreføres i 2006 må det utarbeides egne retningslinjer for søknader 
og tildeling, samt avsettes egne midler. 
Slike retningslinjer må forelegges og vedtas av bydelsutvalget høsten 2005. 
 
 
Av gjenstående søknader (46) foreslås det utdelt ca kr 880 000 til 36 søkere i denne søknads-
runde. 27 søknader med søknadsbeløp høyere enn kr 20 000 legges fram for bydelsutvalget 
for vedtak. Administrasjonens vedtak vedrørende øvrige søknader kan leses i den vedlagte 
oversikt over samtlige søknader (excel-ark). Ca kr 85 000 er satt av til høstens søknadsrunde.  
 
Administrasjonen har ellers vurdert søknadene på bakgrunn av innsendte søknader og den 
informasjonen vi ellers har om søkerne.  
 
I forslaget vedrørende idretten har vi gjennomgått søknadene og vurdert bydelstilknytning og 
antall medlemmer under 25 år. Det totale antallet er ca 1120 medlemmer. For å likebehandle 
aktivitetene foreslår administrasjonen en sats pr medlem på ca kr 170,- i støtte. 



 
 

 

 
Angående søknadene fra Skeid og Sagene IF har vi vektlagt den store andel barn og unge i 
medlemsmassen, det viktige arbeid de nedlegger for koordinering av idrettstilbudet i bydelen 
og det viktige arbeidet de gjør vedrørende integrering. Derfor anbefaler administrasjonen at 
støtten til en idrettskoordinator på kr 110 000 opprettholdes. 
 
Når det gjelder søknadene fra skolekorpsene har vi gjennomgått søknadene i forhold til antall 
medlemmer. Det totale antallet er 81 medlemmer. For å likebehandle korpsene foreslår 
administrasjonen en sats pr medlem på ca kr 815,- i driftsstøtte. 
 
Når det gjelder søknaden fra Bjølsen Strykeorkester ville man med samme sats som ovenfor 
få kr 25 200. Vår vurdering er at et slikt beløp vil være en drastisk reduksjon i fht fjorårets 
tildeling på kr 100 000. Vi vurderer at dette beløpet vil være for lite til å opprettholde 
orkesteret. Administrasjonen innstiller derfor på at orkesteret får kr 70 000 i driftsstøtte, 
hvilket utgjør kr 2500 pr medlem. 
 
Samtlige søkere vil bli gjort kjent med bydelsutvalgets vedtak om at tiltak i størst mulig grad 
bør være tilgjengelige for funksjonshemmede.  
 
Prosentvis innebærer forslaget følgende fordeling*: 
* Formålsinndelingen er problematisk. For eksempel er en god del av kirkenes arbeid, og enkelte av 
idrettssøknadene i stor grad rettet mot barn og unge. Likeledes er integreringsarbeid overfor innvandrere stort 
sett innarbeidet i søkernes ordinære drift og således en del av søknadens formål. 
 
50  %  til barn og ungeformål 
25  %  til frivillighetssentralene 
12  %  til kulturformål 
13  %  til øvrige formål 
 
Vedlagte oversikt er kategorisert på en slik måte at formål Barn og unge kommer tydelig 
fram, og avviker dermed noe fra den som nyttes i en del eksterne rapporteringer. 
 
Økonomiske, organisatoriske og miljørelaterte konsekvenser: 
Vedtaket er i følge budsjettet og har ingen organisatoriske konsekvenser 
 



 
 

 

Forslag til vedtak: 
 
De eventyrlige fabelfanter ved Dahlsveen & Haugland gis et tilskudd på kr 15 000 til 
Ordskredfestival og fortellerforestillinger for barn. 
 
Bjølsen skoles musikkorps gis et tilskudd på kr 22 000 til undervisning, innkjøp av 
instrumenter og uniformer  
 
Askeladden, det lekende teater gis et tilskudd på kr 15 000 til årets teaterprosjekter 
 
Sagene skoles musikkorps gis et tilskudd på kr 15 000 til undervisning, innkjøp av 
instrumenter og uniformer 
 
Lilleborg skoles musikkorps gis et tilskudd på kr 29 000 til undervisning, innkjøp av 
instrumenter og uniformer 
 
Skeid gis et tilskudd på kr 108 000 til sitt barne- og ungdomsarbeid  
 
Sagene IF gis et tilskudd på kr 60 000 til sitt barne- og ungdomsarbeid 
 
Sagene IF og Skeid gis dessuten et tilskudd på kr 110 000 til ordningen med koordinering 
av idrettsarbeidet i bydelen 
 
Bjølsen Strykeorkester gis et tilskudd på kr 70 000 til undervisning og drift av orkesteret 
 
Oslo kommunale leieboerorganisasjon gis et tilskudd på kr 3 000 til informasjonsarbeid 
 
Bollywood Fest gis et tilskudd på kr 25 000 til festival på Kulturslottet Soria Moria 
 
Sagene Nærmiljøsenter gis et tilskudd på kr 110 000 til frivillighetsarbeidet 
 
Torshov frivillighetssentral gis et tilskudd på kr 110 000 til frivillighetsarbeidet 
 
Mental helse, Sagene gis et tilskudd på kr 10 000 til deltakelse i to idrettsfestivaler 
 
Torshov Bobteam gis et tilskudd på kr 6 500 til videre virksomhet 
 
Christiania Damekor gis et tilskudd på kr 8 000 til videre virksomhet 
 
Iladalen kirke v/ kantor gis et tilskudd på kr 15 000 til julekonsert i Ila kirke 
 
Sagene Janitsjarkorps gis et tilskudd på kr 20 000 til videre oppussing av Sagene 
Festivitetshus 
 
Fortidsminneforeningen Oslo/Akershus gis et tilskudd på kr 45 000 til publikumsrettede 
aktiviteter på Vøienvolden gård 
 
Lokal Agenda 21 Forumet på Sagene gis et tilskudd på kr 10 000 til drift og konserter 
 
Sagene menighet gis et tilskudd på kr 6 000 til sin kulturelle virksomhet 
 
Torshov menighet gis et tilskudd på kr 8 000 til sin kulturelle virksomhet 
 
Følgende søknader avslås:  
 
Søknad fra Ung i form v/ Kenneth Vincent 



 
 

 

Søknad fra Black Buster Production 
Søknad fra Aksjonskomiteen Bevar Voldsløkka som friområde  
Søknad fra Naturvernforbundet i Oslo og Akershus  
Søknad fra Bjølsen Misjonsmenighet 
 
Administrasjonens øvrige tilskudd tas til orientering. 
 
 
 
 
 
BYDEL SAGENE 
 
 
 
Knut Egger 
bydelsdirektør 
 
Trykte vedlegg: 
Regneark med søkerliste og forslag til tilskudd, samtlige søkere  
Kun til komitémedlemmene: 31 søknader med søknadsbeløp > 20.000 
 
Utrykte vedlegg: 
Samtlige søknader ligger i arkiv / hos saksbehandler som utrykte vedlegg 
 



 
 

 

 



 
 

 

 
Saksframlegg 
 
 Dato:  07.04.2005 
Saksmappe: Saksbeh:  Arkivkode: 
04/1636 Laila Amundsen, 23 47 40 61  240.4 
 
Saksgang 
Utvalg Møtedato 
ELDRERÅDET 27.04.2005 
HELSE- OG SOSIALKOMITEEN 03.05.2005 
BYDELSUTVALGET 12.05.2005 
 
BU-sak  05/37 - Årsrapport for 2004 fra Tilsynsutvalg 1 

 
Bakgrunn for saken: 
Vedlagt følger årsrapport for 2004 fra Tilsynsutvalg 1 som har hatt tilsyn med Akerselva 
sykehjem og Sagenehjemmet.  
 
Saksframstilling: 
Bydelsdirektøren vil med dette gi en tilbakemelding til tilsynsutvalget og bydelsutvalget i 
forhold til de anmerkninger protokollen omtaler.  
 
Akerselva sykehjem; i utgangspunktet er Akerselva sykehjem et av de mest brannsikre 
sykehjem i Oslo. Brannsikkerheten ved Akerselva sykehjem ivaretas gjennom slanger som 
dekker hele bygget, og fullsprinkelanlegg på alle rom. Manuelt slukningsutstyr som 
pulverapparat er ikke påkrevd men er et supplement. Disse blir kontrollert og godkjent av 
eksternt firma årlig, samt intern kontroll av vaktmester 4 ganger årlig. 
 
Sagenehjemmet; vedr. glassfasaden på verandaene opplyser daglig leder ved Sagenehjemmet 
at det har blitt tatt opp med prosjektadministrasjonen som igjen har tatt det opp med 
byggteknisk ansvarlig, da leverandør for glassfasadene ikke lenger eksisterer som firma. Det 
ble umiddelbart montert opp en ekstra list opp fra verandagulvet i fjor høst, og det er nå 
bestilt ekstra list /jernstang til alle verandaer som en ekstra sikkerhet. 
 
Forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget tar årsrapport fra Tilsynsutvalg 1 med bydelsdirektørens kommentarer til 
orientering. 
 
 
BYDEL SAGENE 
 
 
 
Knut Egger 
bydelsdirektør 
 
Trykte vedlegg:  Årsrapport for 2004 fra Tilsynsutvalg 1 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 



 
 

 

 
Saksframlegg 
 
 Dato:  06.04.2005 
Saksmappe: Saksbeh:  Arkivkode: 
04/1636 Laila Amundsen, 23 47 40 61  240.4 
 
Saksgang 
Utvalg Møtedato 
ELDRERÅDET 27.04.2005 
HELSE- OG SOSIALKOMITEEN 03.05.2005 
BYDELSUTVALGET 12.05.2005 
 
BU-sak  05/38 - Protokoll fra møte i Tilsynsutvalg 1, Akerselva sykehjem 
28.02.05 

 
 
Bakgrunn for saken: 
Vedlagt følger protokoll fra anmeldt møte i Tilsynsutvalg 1 ved Akerselva sykehjem 
28.02.05. 
 
 
Forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget tar protokoll fra møte i Tilsynsutvalg 1 ved Akerselva sykehjem 28.02.05 til 
orientering. 
 
 
 
 
 
 
 
BYDEL SAGENE 
 
 
 
Knut Egger 
bydelsdirektør 
 
Trykte vedlegg: protokoll fra møte i Tilsynsutvalg 1 ved Akerselva sykehjem 28.02.05 
 
 
 



 
 

 

 



 
 

 

 
Saksframlegg 
 
 Dato:  06.04.2005 
Saksmappe: Saksbeh:  Arkivkode: 
04/1491 Laila Amundsen, 23 47 40 61  240.4 
 
Saksgang 
Utvalg Møtedato 
ELDRERÅDET 27.04.2005 
HELSE- OG SOSIALKOMITEEN 03.05.2005 
BYDELSUTVALGET 12.05.2005 
 
BU-sak  05/39 - Protokoll fra møte i Tilsynsutvalg 1 ved Sagenehjemmet 
02.03.05. 

 
 
Bakgrunn for saken: 
Vedlagt følger protokoll fra møte i Tilsynsutvalg 1 ved deres anmeldte besøk på 
Sagenehjemmet 02.03.05. 
 
 
Forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget tar protokoll fra møte i Tilsynsutvalg 1 fra deres anmeldte besøk ved 
Sagenehjemmet 02.03.05 til orientering. 
 
 
 
 
 
 
BYDEL SAGENE 
 
 
 
Knut Egger 
bydelsdirektør 
 
Trykte vedlegg: protokoll fra møte i Tilsynsutvalg 1 fra deres anmeldte besøk ved 
Sagenehjemmet 02.03.05 
 
 
 



 
 

 

 



 
 

 

 
Saksframlegg 
 
 Dato:  05.04.2005 
Saksmappe: Saksbeh:  Arkivkode: 
03/1298 Marion Vagle, 23 47 40 76  026.9 
 
Saksgang 
Utvalg Møtedato 
ARBEIDSUTVALGET 10.05.2005 
BYDELSUTVALGET 12.05.2005 
 
 
 
BU-sak  05/40 - Forslag til møteplan for 2. halvår 2005 for 
Bydelsutvalget/Arbeidsutvalget og komiteene 

 
 
 

Bydelsutvalget        Torsdag    Torsdag     Torsdag    Torsdag 
kl. 18.30 
Sagene samfunnshus 
Meldefrist Knut 
 
Frist lev. Marion 
 

          1.9 
 
          28.7 
            
          4.8 

    13.10 
 
       1.9 
     
       8.9 

    10.11 
 
     13.10 
     
     20.10 

     15.12 
 
     17.11 
    
      24.11 

Arbeidsutvalget 
kl- 17.00 
Bydelssalen 

     Tirsdag  
   
      30.10 

    Tirsdag 
   
      11.10 

   Tirsdag       
  
     8.11    

    Tirsdag      
     
    13.12 

Bydelsutviklings- 
komiteen kl. 18.00 
Bydelssalen 

    Onsdag 
     
      24.8 

     Onsdag 
     
       28.9 

   Onsdag 
   
   2.11   

     Onsdag 
     
     7.12 

Helse- og sosial- 
komiteen kl. 18.00 
Bydelssalen 

   Torsdag 
  
      25.8   

    Torsdag 
 
      29.9 

   Torsdag 
     
     3.11 

    Torsdag 
     
     8.12 

Barn og unge-
komiteen kl. 18.00 
Sagene samfunnshus 
 

   Mandag 
    
      29.8  

     Mandag 
     
        10.10 

  Mandag 
     
     7.11 

    Mandag 
     
     12.12 

OBS: høstferie er uke 40 
(3-9 oktober) 



 
 

 

 
 
Bydelsdirektørens forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget godkjenner forslaget til møteplan for 2. halvår 2005. 
 
 
 
 
BYDEL SAGENE 
 
 
 
Knut Egger 
bydelsdirektør 
 
 
 



 
 

 

 
Saksframlegg 
 
 Dato:  14.04.2005 
Saksmappe: Saksbeh:  Arkivkode: 
04/302 Frank Johan Gudevold, 23 47 40 42  027.1 
 
Saksgang 
Utvalg Møtedato 
ARBEIDSUTVALGET 10.05.2005 
BYDELSUTVALGET 12.05.2005 
 
BU-sak  05/41 - RÅDET FOR FUNKSJONSHEMMEDE. FRITAK FRA 
VERV. VALG AV NYTT MEDLEM. 

 
Medlem av Rådet for funksjonshemmede, Jørund Schwach (Mental Helse Sagene) har i brev 
av 20.10.2004 bedt om å bli fritatt for sitt verv. Fritakssøknaden begrunnes med  personlige 
forhold. 
 
Etter kommunelovens § 15, nr. 2, kan den som ikke uten uforholdsmessig vanskelighet eller 
belastningen kan skjøtte sine plikter i vervet, fritas. 
 
Bydelsdirektøren anbefaler at Jørund Schwach fritas fra sitt verv som medlem av Rådet for 
funksjonshemmede. 
 
I skriv av 14.02.2005 har Mental Helse Sagene foreslått at Ib Johansen, Haarklous pl. 7, 
0479 Oslo, går inn i det eventuelt ledige verv. 
 
Bydelsdirektøren anbefaler at Ib Johansen velges som medlem av Rådet for 
funksjonshemmede dersom Jørund Schwach fritas. 
 
Forslag til vedtak: 
 
Jørund Schwach fritas fra sitt verv som medlem av av Rådet for funksjonshemmede. 
 
Ib Johansen velges som medlem av Rådet for funksjonshemmede. 
 
 
 
 
BYDEL SAGENE 
 
 
 
Knut Egger 
bydelsdirektør 
 
 



 
 

 

 
Saksframlegg 
 
 Dato:  13.04.2005 
Saksmappe: Saksbeh:  Arkivkode: 
04/1668 Lars Ove Gidske, 23 47 40 64  512.1 
 
Saksgang 
Utvalg Møtedato 
RÅDET FOR FUNKSJONSHEMMEDE 02.05.2005 
BYDELSUTVIKLINGSKOMITEEN 03.05.2005 
BYDELSUTVALGET 12.05.2005 
 
BU-sak  05/42 - Maridalsveien 148, 149 og 151 - reguleringsforslag til 
offentlig ettersyn 

 
Saksframstilling: 
Området foreslås regulert til byggeområde for bolig. Maridalsveien 151 foreslås i tillegg  
regulert til forretning i 1. etasje. Det foreslås bebyggelse i 2 etasjer + loft i Maridalsveien 148 
og 149. Det foreslås bebyggelse i 3 etasjer + loft i Maridalsveien 151. Det foreslås felles 
avkjørsel til parkeringskjeller fra Arendalsgata. 
 
Området er blitt benyttet til henholdsvis bensinstasjon (151) og furasjeforretning (148 og 
149). Bensinstasjonen er nedlagt og furasjeforretningen skal flytte. 
 
Bydelsadministrasjonen ga sin forhåndsuttalelse til reguleringsarbeidet i brev 15.06.2004. 
Gjeldende regulering skal sikre en utvikling langs Maridalsveien som ikke forringer den 
historiske og estetiske verdien av den gamle bygningsstrukturen. Administrasjonen 
argumenterte for at det er gode utviklingsmuligheter med økonomisk potensiale innenfor 
gjeldende reguleringsplan. 
 
Flere uheldige elementer i det foreløpige forslaget ble påpekt i forhåndsuttalelsen. Det mest 
uheldige er den foreslåtte reguleringen av høyde, utbredelse og utforming av Maridalsveien 
151. Den er ikke i harmoni med den gamle bygningsstrukturen i Maridalsveien og 
Arendalsgata langs grensen mot Myraløkka. I tillegg innebærer den bruk av kommunale 
arealer som i dag brukes til adkomst til barnehagen i Maridalsveien 147. 
 
Bydelsadministrasjonen registrerer at det foreliggende reguleringsforslaget, med unntak av 
reduksjon fra 4 til 3 etasjer i Maridalsveien 151, i svært liten grad skiller seg fra forslaget 
som ble sendt ut til forhåndsuttalelse. Det henvises derfor til forhåndsuttalelsen for 
utdypende saksframstilling og bemerkninger til planforslaget. 
 
Det foreløpige reguleringsforslaget innebar benyttelse av kommunalt eid areal til 
bolig/forretning. Siden dette arealet i dag benyttes til adkomstvei til barnehagen i 
Maridalsveien 147, sendte bydelsadministrasjonen også en henvendelse til Eiendoms- og 
byfornyelsesetaten 17.06.2004 for å oppfordre til sikring av dette arealet. Det foreliggende 
reguleringsforslaget er ikke endret i forhold til dette. 
 



 
 

 

I tillegg til bemerkningene som ble fremmet i forhåndsuttalelsen, ønsker administrasjonen å 
vise til bydelens mangel på barnehageplasser. Nåværende politiske prioritering av full 
barnehagedekning har ytterligere aktualisert bydelens mangel på gode områder for dette 
formålet. I Maridalsveien 147 er det allerede en tilgrensende barnehage med lekearealer mot 
Myraløkka. Bydelsadministrasjonen mener kommunen bør benytte situasjonen nå som 
tidligere bruk av Maridalsveien 148, 149 og 151 opphører, og utvikle barnehage(r) på 
området. Bydelen vil ikke være tjent med det foreliggende reguleringsforslaget, men ser 
gode utviklingsmuligheter dersom området erverves av kommunen og benyttes til 
barnehageutvikling. 
 
Forslag til vedtak: 
Bydelsutvalget ønsker at det utvikles barnehage(r) på området når tidligere/nåværende bruk 
opphører. Oslo kommune oppfordres til å erverve egnede deler av området og utvikle 
barnehage(r), eller utvide allerede eksisterende barnehage. 
Bydelsutvalget fraråder sterkt foreliggende reguleringsforslag og slutter seg til 
administrasjonens bemerkninger i forhåndsuttalelsen datert 16.06.2004. 
Bydelsutvalget ber Oslo kommune om å sikre adkomsten til barnehagen i Maridalsveien 147, 
og at dette løses innenfor regulert byggeområde. Adkomst og utbygging må ikke gå på 
bekostning av regulert friområde. 
 
 
 
BYDEL SAGENE 
 
 
 
Knut Egger 
bydelsdirektør 
 
Trykte vedlegg: 
 
Maridalsveien 151 m fl – Forhåndsuttalelse til reguleringsforslag 
Reguleringsforslag for del av kommunal eiendom gnr/bnr 221/143. Behov for sikring av 
adkomstvei til barnehage i Maridalsveien 147 
Maridalsveien 148, 149 og 151 – Reguleringsforslag til offentlig ettersyn (utdrag) 
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STREKEN ARKITEKTER AS 
 
HEGDEHAUGSVEIEN 22 B 
0167 Oslo 
   

 
  

   Dato:  15.06.2004 
Deres ref: Vår ref (saksnr): Saksbeh: Arkivkode: 
Tom Kvalvågnes 04/1668 ØIVIND SKØIEN, 23 47 40 64  512.1 
 
 
MARIDALSVEIEN 151 M FL - FORHÅNDSUTTALELSE TIL 
REGULERINGSFORSLAG 
  
Bydel Sagene viser til brev fra Streken Arkitekter AS 28.04.2004 og telefonsamtale med 
Kvalvågnes 03.06.2004, og gir her vår forhåndsuttalelse til reguleringsforslag for 
Maridalsveien 148, 149 og 151. 
 
Bydelsadministrasjonens vurdering av reguleringsforslaget bygger dels på overordnede 
styringsdokumenter vedtatt av bystyret, dels på føringer gitt av bydelsutvalget og 
bydelsutviklingskomiteen i Sagene. Kommunedelplan for indre Oslo og for Akerselva 
Miljøpark, Byøkologisk program og Bystyremelding om kulturminnevern er dokumenter som 
gir viktige føringer for det aktuelle planområdet. 
 
Viktige premisser 
Forslaget til omregulering øker utnyttelsen i forhold til gjeldende regulering. Også gjeldende 
regulering gir grunneier byggerett, og særlig for Maridalsveien 151 innebærer denne 
byggeretten en høyere utnyttelse enn dagens bensinstasjonbygg. For Maridalsveien 148 og 149 
innebærer gjeldende byggerett mulighet for å bygge arealer med høyere markedsverdi enn 
dagens lokaler. Dette innebærer at alle de tre eiendommene har økonomisk potensiale ved 
utbygging selv uten omregulering. 
 
Gjeldende regulering er utformet med sikte på å bevare kvaliteter på flere nivå: Verdifulle 
bygninger, volum og struktur, funksjonelle behov og i sum; områdets miljøkvalitet. Gjeldende 
plan er en områdeverneplan som i stor grad også har gitt og vil gi rom for utvikling innenfor 
definerte rammer. Verneplanen fra 1981 dekker området langs Maridalsveien fra Waldemar 
Thranes gate til Arendalsgata. 
 
Forslagsstiller argumenterer for at byggehøyder og volum fra bystrukturen utenfor planområdet 
skal trekkes inn i verneplanområdet. Bydelsadministrasjonen mener dette er en feilaktig 
tilnærming, og understreker at verneplanen har gyldighet ut til plangrensen, og at denne 
grensen er helt bevisst trukket ut fra mye mer overordnede og helhetlige vurderinger enn det 
som foreligger i planforslaget her for de tre enkelteiendommene. 
 
Bydelsadministrasjonen kan ikke se at det er gode grunner til å tilsidesette gjeldende plan 
gjennom omregulering. Tvert om er det grunn til å fremheve at gjeldende plan er et eksempel 
på en meget god plan, der både vern av bygninger og stedskarakter, stedstilpassing av nybygg, 
innpassing av varierte funksjoner med mer er ivaretatt. Kommunedelplan Akerselva Miljøpark 
stadfester fullt ut verneplanen og styrker denne vesentlig. Bystyremelding om kulturminnevern 
slår fast at kulturminner og kulturmiljøer skal legge premisser for byutviklingen. 
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Rammene i gjeldende regulering må derfor ligge fast. For Maridalsveien 151 er det imidlertid 
naturlig å åpne for boligformål i tillegg til kontor og forretning. På bakgrunn av de premissene 
som er gjennomgått ovenfor, fraråder bydelsadministrasjonen omregulering med unntak av 
formålsendring for Maridalsveien 151. Forslagsstillers videre arbeid bør fokusere på å 
analysere verneplanområdet med sikte på å konkretisere dimensjonering, form og plassering av 
nybygg innenfor gjeldende plan. 
 
Byggehøyde, volum, utforming 
Forslagsstiller argumenterer for at Maridalsveien 151 bør betraktes som en del av strukturen 
lenger vest i Arendalsgata. Bydelsadministrasjonen vil heller fremheve at Sagene lunsjbar på 
nordsiden av Arendalsgata viderefører en struktur som er enhetlig helt fra Griffenfeldts gate i 
sør. Vest for Maridalsveien 151 ligger nr 152, også en gammel og lav trebygning. Øst for 
Maridalsveien 151 er det ubebygd friareal bort til den lave rekkehusbebyggelsen. På alle sider 
av eiendommen er det i dag en struktur som harmonerer med gjeldende plan, men som 
planforslaget bryter med. Både volum og høyde er derfor for stor i forslaget for Maridalsveien 
151. Takformen forsterker ytterligere nybygget som dominerende fremmedelement. 
Innpassingen av et stort  forretningsareal i 1. etasje gir en annen og større grunnplan for 1.etasje 
enn for etasjene over. Dette gir estetisk sett dårlige fasadeløsninger mot Myraløkka og 
Arendalsgata.  
Fotomontasjen er lite klargjørende da det viste perspektivet er det eneste av minst fire mulige 
som unngår å vise at nybygget bryter med de nære og verneverdige omgivelsene. 
 
Bolig 
Området har potensiale for nye og gode boliger, men området tåler ikke en boligfortetting der 
flest mulig boenheter forsøkes innpasset. Småhusområdet har i hovedsak en- og tomannsboliger 
på selveid tomtegrunn. Leilighetsbygg vil innføre en ny struktur som kan være uheldig fordi 
den representerer en mer intensiv utnyttelse av tomt og uteareal, og en økning av biltrafikk og 
annen ferdsel. Gjeldende regulering angir at dersom bygninger må erstattes med nybygg tillates 
disse oppført med samme dimensjon og etasjetall, og de skal i høyde og form tilpasses det 
bevaringsverdige miljø. Forslaget om hhv 4 etasjer og 2 etasjer pluss loft er på ingen måte 
tilpasset omgivelsene der hus med én etasje er vanligst. 
 
I Bydel Sagene er det stor overvekt av ett- og toromsleiligheter. Både i forhold til bomiljø og i 
forhold til hvilke boligtyper det er mangel på, er det ønskelig med en variert 
leilighetssammensetning med større andel store boliger. Planforslaget inneholder for mange 
små leiligheter, og med et areal som er for lite til at det kan gi gode planløsninger og rom. 
Bydelsutvalget stiller i plansaker krav om at det skal gis bestemmelse om 
leilighetssammensetning der minst 60 % skal være på 4 rom eller større, maks 20 % 2-roms, og 
ingen ettroms tillates. For å oppnå tilfredsstillende boligkvalitet er det viktig å sikre 
tilstrekkelig areal til den enkelte boenhet, og at leilighetene er gjennomgående og orienteres 
slik at de får en stille side. Svalgang gir innsyn, ferdsel og støy, og frarådes som 
adkomstløsning. Trapperom med innvendig atkomst til leilighetene er en bedre løsning. 
 
Forretning 
I Maridalsveien 151 foreslås forretning i 1. etasje med inntil 780 m2. Lokalet og dermed 
bygningens grunnflate er for stor for tomta og dette forretningslokalet fremdriver mange av 
problemene med forslaget. Bygningens utstrekning mot øst, dybden inn mot Myraløkka i sør, 
nedkjøringsrampen med mer er uheldige løsninger som direkte følger av forsøket på å presse 
inn et større forretningslokale enn tomta tåler. Forslagsstiller skriver følgende: For at en 
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dagligvarebutikk skal bli rasjonell og av levedyktig størrelse er det nødvendig å utvide 
byggegrensene i 1.etasje. Bydelsadministrasjonen ser ikke et behov for forretning her som 
forsvarer den foreslåtte utbyggingen. I nærområdet finnes det dagligvareforretninger i 
Maridalsveien/Mogata, Mogata, Grimstadgata, Thurmanns gate og Sandakerveien. Det er større 
behov for en plan som ivaretar hensynene til verneområdet og kulturmiljøet der, til friområdet 
og sikt og adkomst dit og til boligenes uteoppholdsareal for å nevne noe. 
 
Adkomst til barnehagen i Maridalsveien 147 
Dagens adkomstvei til barnehagen blokkeres nesten helt i planforslaget. Den foreslåtte 
bygningen i Maridalsveien 151 strekker seg 20-30 meter lenger mot øst enn dagens 
byggegrense, og omkring 10 meter lenger mot sør. Dette beskjærer dagens adkomstvei og fører 
til at det ikke lenger er forsvarlig adkomst til barnehagen. Barnehagen er bygget (i 1986) i 
forhold til denne adkomstveien, med hovedinngangene vendt mot Myraløkka. Det er ingen 
trygge eller praktisk mulige alternativer til dagens adkomst.  
Den foreslåtte bygningens østre del ligger på kommunal grunn og planforslaget forutsetter kjøp 
av et mindre areal. Bydelsadministrasjonen mener dette kommunale arealet kan sikre 
adkomsten til den kommunale barnehagen, og derfor ikke bør selges. 
I planforslaget fremstilles det som en forbedring for barnehagen dersom transport til og fra 
Gjesti Furasje opphører. Barnehagen opplyser at dette er en situasjon man har forholdt seg til 
siden 1986 og at eventuelle problemer har vært løst gjennom samtaler med firmaet. 
Bydelsadministrasjonen mener det er sannsynlig at den foreslåtte utbyggingen med mange 
boenheter og forretning med stort omsetningsbehov vil generere større trafikkulemper enn 
dagens situasjon. 
 
Parkering 
Bydelen anbefaler at parkeringskapasiteten reduseres mest mulig. I en etablert struktur som i 
dette verneområdet bør p-normen kunne fravikes, i tråd med p-norm for byfornyelsestiltak og 
den parkeringssituasjonen som finnes i store deler av den eldre boligmassen i indre by. 
Innpassing av mange boenheter i dette området trekker med seg parkeringsproblematikk som 
skaper ulemper både i form av økt trafikk fra flere bilbrukende beboere, og i form av at det er 
vanskelig å innpasse parkeringsplasser uten at det gir ulemper mht uteareal, bygningsvolum, 
fasader med mer. 
Adkomsten til parkeringsanlegget er løst med en nedkjøringsrampe på østsiden av 
Maridalsveien 151. Slike ramper forringer gaterommet og fasaden og legger beslag på uteareal. 
Nedkjøring til parkeringsplan må løses innvendig i nybygget. 
 
Uteoppholdsareal 
Arealene til uteopphold som beskrives i saken er større enn det som foreslås nedfelt i 
bestemmelsene. Dette åpner for at endelig prosjekt får dårligere og mindre uteoppholdsareal 
enn beskrevet. Uteoppholdsareal er en viktig dimensjonerende kvalitet som bør settes betydelig 
høyere enn forslaget om minimum 20 % av samlet bruksareal. Området preges av småhus 
omgitt av uteareal, og nybygg bør ikke profitere på at omgivelsene besørger kvaliteten. 
Balkonger, svalganger og takterrasser er fremmedelementer, på samme måte som de foreslåtte 
boligtypene er det i dette området. Uteoppholdareal bør i hovedsak være på naturlig terreng. 
 
Tilgjengelighet 
I planforslaget er det beskrevet at det ikke er planlagt spesielle tilgjengelighetstiltak og at 
gjeldende offentlige krav og forskrifter vil følges. Bydelsadministrasjonen vil understreke at 
generelle myndighetskrav er minstekrav, og at det er både anledning til og gode grunner for å 
legge standarden høyere enn minstekravet. Bydelsadministrasjonen mener krav om 
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tilgjengelighetshensyn bør nedfelles i bestemmelsene. Dette gjelder både for utearealer, 
adkomster og bruksenheter. Erfaringer viser at det ofte er små detaljer som hindrer god 
tilgjengelighet, og at slike detaljløsninger velges fordi det er for liten bevissthet omkring dette. 
Krav angitt i bestemmelsene gir bedre oppfølging både i prosjektering og 
byggesaksbehandling.  
Det er stor underdekning på universelt utformede boliger i markedet, noe som gir et 
konkurransefortrinn for boligprodusenter som ivaretar dette i sine prosjekter. 
 
Miljø og energi 
I planforslaget omtales trafikkbelastningen som en støy- og forurensningskilde, og at 
bensinstasjonvirksomheten kan ha gitt forurensning i grunnen. Det er foreslått en egen 
reguleringsbestemmelse for grunnforurensning og trafikkstøy. Bydelen støtter Helse- og 
velferdsetatens forhåndsuttalelse 13.05.2004 som gir anbefalinger om presiseringer og tillegg 
for reguleringsbestemmelsen. Bydelsadministrasjonen mener det må være et krav at leiligheter 
her er gjennomgående, for å sikre at støyeksponeringen ikke ikke går ut over helse og trivsel. 
  
Videre bør det fokuseres på energiøkonomisering. Miljøvennlig materialvalg i nybyggene og 
løsninger for bedre håndtering og sortering av husholdningsavfall er andre temaer som bør tas 
opp i planleggingsfasen. 
 
Det er en rask utvikling i både myndighetskrav og kunnskap/praksis på miljøområdet og i 
etterspørsel etter gode miljøløsninger. Primært bør miljøhensyn ivaretas gjennom 
bestemmelser. Miljøforhold bør også omtales i saksfremlegget som en bevisstgjøring av 
beslutningstakere og andre som medvirker. 
 
 
Med hilsen 
BYDEL SAGENE 
Kultur- og nærmiljøavdelingen 
 
 
Morten Nordlie       Øivind Skøien 
Avd.sjef        Bydelsplanlegger 
 
 
Kopi: 
Plan- og bygningsetaten 
Byantikvaren 
Helse- og velferdsetaten 
Eiendoms- og byfornyelsesetaten 
Friluftsetaten 
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EIENDOMS- OG BYFORNYELSESETATEN 
 
INTERNPOST 
  
   

 
  

   Dato:  17.06.2004 
Deres ref: Vår ref (saksnr): Saksbeh: Arkivkode: 
 04/1668 ØIVIND SKØIEN, 23 47 40 64  512.1 
 
BU-sak  05/43 - REGULERINGSFORSLAG FOR DEL AV KOMMUNAL 
EIENDOM GNR/BNR 221/143. BEHOV FOR SIKRING AV ADKOMSTVEI 
TIL BARNEHAGE I MARIDALSVEIEN 147 

  
Bydel Sagene har mottatt reguleringsforslag til forhåndsuttalelse for Maridalsveien 151 m fl fra 
Streken Arkitekter AS. Forslaget omfatter et nybygg på eiendommen Maridalsveien 151 og på 
en mindre del av den kommunale eiendommen 221/143, se vedlagte kart og illustrasjoner. 
Dette arealet er del av Myraløkka, men er i gjeldende plan regulert til byggeområde for kontor 
og forretning. Forslagsstiller skriver at Algra Eiendom AS er i forhandlinger om kjøp av arealet 
fra Oslo kommune. Bydel Sagene har i forhåndsuttalelsen (se vedlegg) påpekt følgende: 
 
Adkomst til barnehagen i Maridalsveien 147 
Dagens adkomstvei til barnehagen blokkeres nesten helt i planforslaget. Den foreslåtte 
bygningen i Maridalsveien 151 strekker seg 20-30 meter lenger mot øst enn dagens 
byggegrense, og omkring 10 meter lenger mot sør. Dette beskjærer dagens adkomstvei og fører 
til at det ikke lenger er forsvarlig adkomst til barnehagen. Barnehagen er bygget (i 1986) i 
forhold til denne adkomstveien, med hovedinngangene vendt mot Myraløkka. Det er ingen 
trygge eller praktisk mulige alternativer til dagens adkomst.  
Den foreslåtte bygningens østre del ligger på kommunal grunn og planforslaget forutsetter kjøp 
av et mindre areal. Bydelsadministrasjonen mener dette kommunale arealet kan sikre 
adkomsten til den kommunale barnehagen, og derfor ikke bør selges. 
 
Bydel Sagene ber med dette om at EBY i samarbeid med andre berørte kommunale forvaltere 
og brukere bidrar til å sikre adkomsten til barnehagen i Maridalsveien 147, og at dette løses 
innenfor regulert byggeområde. Adkomst eller utbygging må ikke gå på bekostning av regulert 
friareal. 
 
Med hilsen 
BYDEL SAGENE  
Kultur- og nærmiljøavdelingen 
 
 
Morten Nordlie      Øivind Skøien 
Avd.sjef       Bydelsplanlegger 
 
Vedlegg: Kart, illustrasjon og bydelens forhåndsuttalelse 
 
Kopi: Omsorgsbygg 
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Oslo kommune 
Bydel Sagene 

 

Bydelsadministrasjonen 
 
Saksframlegg 
 
 Dato:  21.04.05 
Saksmappe: Saksbeh:  Arkivkode: 
05/798 Hans Raastad, 23 47 40 06  121.0 
 
Saksgang 
Utvalg Møtedato 
ELDRERÅDET 27.04.05 
RÅDET FOR FUNKSJONSHEMMEDE 02.05.05 
BARNE- OG UNGDOMSRÅDET 03.05.05 
BYDELSUTVIKLINGSKOMITEEN 03.05.05 
HELSE- OG SOSIALKOMITEEN 03.05.05 
BARNE- OG UNGEKOMITEEN 09.05.05 
MEDBESTEMMELSESUTVALGET 10.05.05 
ARBEIDSUTVALGET 10.05.05 
BYDELSUTVALGET 12.05.05 
 
Resultatrapport januar-februar 2005.  Prognose for 2005. 
 
 
Sammendrag: 
 
Det økonomiske resultat for januar-februar 2005 er et merforbruk på 2 mill i forhold til 
budsjettet for årets to første måneder.   Budsjettet for 2005 inneholder en rekke 
salderingstiltak som det tar noe tid å få realisert, herunder reduksjon i lønnsutgifter som følge 
av inndragelse av 67,3 årsverk.  Normalt kan et merforbruk på 2 mill ved årets begynnelse 
bli motvirket av innsparinger som realiseres gjennom året.  Prognosen for årsresultatet 
varsler imidlertid større merforbruk for hele året.  
 
Prognosen for årsresultat er et merforbruk på 17,48 mill.  Merforbruket er konsentrert om 
kjøp/salg av sykehjemsplasser (10,2 mill merforbruk), ikke-realiserte budsjetterte 
innsparinger på sykehjemsdrift (2,5 mill) og kjøp av nye avlastningsplasser for nye 
kostnadskrevende klienter (4,1 mill merutgifter) samt noe mindre reduksjon av bruk av 
institusjonsplasser i barnevernstjenesten enn planlagt (1,8 mill ikke-realisert budsjettert 
nedtrapping).  Opptaket av flere barn i de eksisterende barnehager har ført til 0,8 mill økte 
inntekter. 
 
Bydelens produksjonsresultater rapporteres også i saken. 
   
Økonomiske resultater: 
 
Vedlegg 1 er regnskap per kostrafunksjon og funksjonsområde (fullmaktsområde) for årets 
to første måneder.   Total netto driftsutgift på 629,327 mill er uforandret ramme fra 
opprinnelig budsjett for 2005.   
 



 
 

Kommunens resultatoppfølging har de seneste år satt skarpest fokus på prognoser for 
årsresultat.  De prognoserte årsresultater bygger på de resultatansvarlige lederes vurderinger 
av alle kjente regnskapsdata, herunder også resultatregnskapet for mars og deler av april 
2005 som foreligger på det tidspunkt saken utarbeides.    Som grunnlag for årsprognosen 
ligger det også kjennskap til enkelte viktige eksterne budsjettjusteringer som byråd/bystyret 
har vedtatt etter at perioderegnskapet for januar-februar var avsluttet.  
 
Prognosen på 17,48 mill merforbruk for 2005 kan belyses på følgende måte: 
 
Helse- og sosialavdelingens resultatenheter har et samlet prognosert merforbruk på 8,035 
mill og hertil kommer 4,37 mill som prognosert svikt i inntekter fra salg av 
sykehjemsplasser. 
 
Barn- og ungeavdelingens resultatenheter har et samlet prognosert merforbruk på 5,1 mill.   
 
Øvrige avdelinger (som også omfatter felles avsetninger til eksempelvis lønnsoppgjør og 
andre forutsetninger) avgir prognoser om forbruk på linje med budsjett.   
 
Nærmere om helse- og sosialavdelingens resultatenheter:  
 
Den samlete negative prognose for HOS-avdelingen er 8 mill merforbruk hvorav 5,5 mill 
oppstår ved søknadskontoret for HOS og 2,5 mill ved tre sykehjem/bosentre.   
 
Det prognoserte merforbruk ved søknadskontoret for HOS på 5,5 mill er en netto av 8,3 mill 
merutgifter og 2,8 merinntekter/besparelser.   
 
Av søknadskontorets merutgifter på 8,3 mill skyldes 1,5 mill betaling for venteplasser for 
ferdigbehandlede pasienter ved sykehus og 0,5 mill er utgift til personlig assistent for en ny 
bruker.  De øvrige 6,3 mill gjelder kjøp av sykehjemsplasser utover budsjett hvorav 4,2 
mill skyldes at planlagt nedtrapping av kjøp av sykehjemsplasser er lagt inn med 
helårsvirkning også der nedtrappingen kan skje gradvis i løpet av året.  (Som nevnt 
innledningsvis kommer prognosert svikt i inntekter på 4,37 mill fra salg av sykehjemplasser 
i tillegg til merforbruket fra resultatenhetene i HOS.) 
 
Av søknadskontorets merinntekter/besparelser på 2,8 mill er 1 mill økte vederlagsinntekter 
for sykehjemsplasser og 0,8 mill er et tilskudd fra ressurssenter for omstilling tilknyttet 
kostnadskrevende bruker og for øvrig er det 1 mill i diverse merinntekter/besparelser.   
 
Søknadskontoret for HOS har ikke prognosert avvik i forhold til budsjettet for kostrafunksjon 
733 transportordning for funksjonshemmede (TT-kjøring).  Dette er spesielt usikkert da det 
er budsjettert reduksjon i forhold til fjorårets utgift, men realiseringen av dette er ennå ikke 
verifisert fordi det ikke er kommet en eneste faktura hittil i år som gjelder 2005.  
Usikkerheten gjelder både omfang av kjøp av TT-tjenester og effekt av prisendringer på 
dette tjenestekjøp.   
 
HOS-avdelingen har heller ikke prognosert avvik i forhold til budsjett for kostrafunksjon 275 
introduksjonsordning selv om dette viser merforbruk hittil i år og forventet årsforbruk vil 
overstiger årsbudsjettet.  Årsaken til at forventet avvik ikke er lagt direkte inn i årsprognosen 



 
 

er at driftsutgifter til den nye introduksjonsordningen for flyktninger har nær sammenheng 
med ytelser fra kostrafunksjon 281 økonomisk sosialhjelp til den samme målgruppe og 
årsprognosene for de to kostrafunksjoner til sammen viser ikke avvik.  
 
De tre sykehjem/bosentre som prognoserer merforbruk på til sammen 2,5 mill, er Akerselva 
sykehjem med 2 mill merforbruk, Kingosgt bosenter med 0,3 mill merforbruk og Møllehjulet 
bosenter med 0,2 mill merforbruk.   Felles årsak er at disse tre resultatenheter varsler at det 
uspesifiserte salderingskutt på ca 3% av lønnsbudsjett ikke oppnås (til sammen 1,8 mill ikke-
realiserte innsparinger) og hertil har Akerselva sykehjem et merforbruk på 0,7 mill knyttet til 
vikarer i forbindelse med høyt korttidsfravær (over 20%).  
 
De øvrige enheter innenfor HOS-avdelingen ligger an til å holde budsjettrammene.  Dette 
betyr blant annet av HOS-avdelingen gjennomfører de vedtatte salderingstiltak i forhold til  
stillingsreduksjoner i pleietjenestene og effektiviseringstiltak slik det framgår av 
bydelsutvalgets budsjettvedtak.  I tillegg til de mange enkelttiltak i salderingsvedtakene er 
det spesiell grunn til å bemerke at omorganiseringen av sosialtjenestene er gjennomført i 
samsvar med salderingsvedtaket.  For sosialtjenestene innebar dette innsparing av 8,5 mill 
gjennom inndragning av netto 22 stillinger i samband med full omorganisering av de to 
sosialkontorer, boligkontoret og bomiljøtjenesten.   
 
   
Nærmere om barn- og ungeavdelingens resultatenheter: 
  
Den samlete negative prognose for BOU-avdelingen er 5,1 mill merforbruk hvorav 3,3 mill 
oppstår ved søknadskontoret for BOU og 1,8 mill ved barnevernstiltak. 
 
Det prognoserte merforbruk ved søknadskontoret for BOU på 3,3 mill er en netto av 4,1 mill 
merutgifter til kostnadskrevende brukere som trenger pleie- og omsorgstjenester 
(kostrafunksjon 254 pleie omsorg hjelp i hjemmet) og 0,8 mill merinntekter fra 
statstilskudd/foreldrebetaling for barnehageformålene.   
 
Barnevernet oppgir et merforbruk på 1,8 mill.  Dette skyldes i hovedsak institusjonsplasserte 
kostnadskrevende brukere.  Sammenliknet med fjorårets resultat ligger barnevernet foreløpig 
an til et forbedret resultat på 4,2 mill.  Budsjettet for 2005 var imidlertid lagt 6 mill lavere 
enn fjorårets nivå og dermed innebærer årsprognosen et merforbruk på 1,8 mill. 
 
BOU-avdelingen har ikke prognosert avvik for kostrafunksjon 222 skolelokaler og skyss 
(SFO-lokalene i skolene).  Dette er spesielt usikkert fordi det hittil i år ikke er mottatt en 
eneste internhandelsfaktura som gjelder utgifter til disse lokaler.  En av årsakene til dette er 
at Undervisningsbygg Oslo KF nylig har presentert bydelene for leieavtaler for SFO-
lokalene.  Bydelen mener at leiearealet for SFO ved Lilleborg skole ikke er korrekt.  Bydelen 
og skolene i bydelen har heller ikke avsluttet gjennomgangen av sambruksarealene og kan 
derfor heller ikke bekrefte at leiearealene for sambruksarealene er korrekte.  Hertil har 
byrådsavdeling for barn og utdanning ifølge brev av 13.04.05 bedt Utdanningsetaten gi en 
samlet og oppdatert oversikt over samlede økning i husleier for SFO som bydelene skal 
betale sett i forhold til den kompensasjon på 15,1 mill som ble gitt fra skolebudsjettet til 
bydelsektoren og som skal betales videre fra bydelene til Undervisningsbygg Oslo KF. 
 



 
 

I bydelsutvalgets budsjettvedtak T4 jfr henvisning til vedtakspunkt 1 i BU-sak 04/101 
handlingsplan Oslo indre øst ble kr.405.000 disponert til videreføring av LA21-konsulent 
med dekning i uspesifisert omdisponering innenfor handlingsplanen Oslo indre øst.  
Bydelsdirektøren har besluttet å foreslå slik dekning gjennom reduksjon av rammen for 
BOU-avdelingens prosjekt 20044005 Koordinator Torshovgt 33 (Trikkestallen).  Grunnlaget 
for denne omdisponering er reduksjon i leieutgiftene for Trikkestallen i forhold til 
opprinnelig budsjett 2005.  Inngåelse av leiekontrakt for Trikkestallen ble besluttet i BU-sak 
05/07.    I opprinnelig budsjett 2005 var den samlede leiebelastning for Torshovgt 33 dekket 
inn av kostrafunksjon 231 aktivitetstilbud barn og unge med ca kr.300.000 større ramme enn 
det leienivå som ble oppnådd gjennom BU-sak 05/07.  I den foreliggende årsprognose for 
kostrafunksjon 231 aktivitetstilbud barn og unge har BOU-avdelingen tatt hensyn til at den 
resterende differanse på ca kr.105.000 vil bli dekket inn av tilsvarende merinntekter 
(leieinntekter og økt statstilskudd til ungdomstiltak) enn opprinnelig budsjettert og dermed er 
hele effekten av omdisponeringen innarbeidet i årsprognosen.  
 
I BU-sak 17/05 eiendomsforvaltning etter eiendomsreformen framgår det at Tirilltoppen 
barnehage gjennom flere år med kommunal forvaltning var blitt rammet av diverse fukt- og 
råteskader og taklekkasjer og at ventilasjons-, glassmester-, diverse tømrer-,  rørlegger- 
elektro- og malerarbeider er påkrevd.  De nødvendige arbeider er nå kalkulert til vel 0,9 mill 
(eksklusiv mva, som er fradragsberettiget).   Når det gjelder eiendomsforholdene, har Ullevål 
sykehus meldt at kommunens salg av de tidligere kommunale personalboliger – som 
Tirilltoppen barnehage var en del av - ble gjort på en slik måte at barnehagen ble skilt ut fra 
personalboligene med varig og vederlagsfri bruksrett for kommunen.  Bydelen vil ivareta og 
utnytte denne bruksrett.   Finansiering av de nødvendige arbeider på kr.916.000 er i 
årsprognosen innarbeidet slik: 
 

Bortfall av ordinær årsleie:   kr.119.000 
Innsparing på nye renholdskontrakter  kr.686.000  
Kommunale midler til ENØK-tiltak   kr.111.000  
Sum finansiert     kr.916.000 

 
Det er inngått nye kontrakter for renhold av barnehagene med virkning fra 01.04.2005.  
Kontraktene er inngått med 4 leverandører, en for hver resultatenhet.  I kontraktene er det 
vektlagt kvalitet, men forhandlingene medførte også innsparinger på ca 0,9 mill i forhold til 
budsjett på årsbasis, hvorav kr.686.000 kan omdisponeres i 2005.  Når det gjelder bruk av 
kr.111.000 av bydelens midler til ENØK-tiltak berettiges dette av oppgraderingen av 
barnehagens ventilasjonsanlegg kombinert med nye, regulerbare varmeovner.  Eventuell 
ekstern finansiering av ENØK vil bli søkt og kan frigjøre midler til nye ENØK-tiltak andre 
steder.  
 
De øvrige enheter innenfor BOU-avdelingen ligger an til å holde budsjettrammene.  Dette 
betyr blant annet av BOU-avdelingen gjennomfører de vedtatte salderingstiltak i forhold til 
stillingsreduksjoner, lønnskutt, opptak av flere barn med færre ansatte i eksisterende 
barnehager etc slik det framgår av bydelsutvalgets budsjettvedtak.  Det enkelttiltak som det 
er problematisk å gjennomføre fullt ut er innsparingen på barnehagenes matbudsjett.  For å 
kunne gi fullverdig måltider blir ikke reduksjonen på barnehagenes matbudsjett så stor som 
50% som forutsatt, men avdelingen arbeider med å erstatte den manglende besparelse på 
dette område med andre besparelser.  



 
 

 
Nærmere om øvrige avdelingens resultatprognoser:  
 
Øvrige avdelinger avgir prognoser om forbruk på linje med budsjett.  For KON-avdelingens 
vedkommende gjelder dette egen drift og den nye resultatenheten knyttet til Sagene 
samfunnshus/LA21/grønn patrulje/parkvedlikehold.  For avdeling for Økonomiservice 
gjelder dette administrative støttefunksjoner og for avdeling for Administrasjonsservice 
gjelder prognosen om forbruk på linje med budsjett de administrative støttefunksjoner 
innenfor personalområdet/IKT/kontorservice.  Også når det  gjelder felles avsetninger til 
eksempelvis lønnsoppgjør og felles forutsetninger om tilførsel av midler gjennom 
spesifiserte eksterne budsjettjusteringer opprettholdes – på ett unntak nær - forutsetningene i 
opprinnelig budsjett.   
 
Unntaket gjelder avsetningen til dekning av andel av kommunens forsikringsutgifter for 
2005.  Bydelens andel av kommunens forsikringer (gruppeliv, yrkesskade (nye og især eldre 
yrkesskader) barn/elevforsikring etc) er belastet bydelen med 3,7 mill mot 3,1 mill i budsjett.  
Merutgiften på 0,6 mill foreslås dekket av merinntekter fra refusjon syke-/fødselspenger i 
samsvar med kommunerevisjonens vurdering av balanseavsetninger per 31.12.2004, jfr neste 
kapittel. 
 
Den felles forutsetning som er beheftet med størst usikkerhet og som er av betydelig 
økonomisk størrelse, gjelder bydelens nye ansvar for utgifter i forbindelse med varig og 
midlertidig uførepensjonering.  Med virkning fra 01.01.2005 er det innført nytt grensesnitt 
mellom bydelenes ansvar og ansvaret for Oslo Pensjonsforsikring AS.  For å redusere 
omfanget av tidligpensjonering i Oslo kommune vedtok bystyret i budsjettet for 2005 å 
innføre egenandelsbelastning for bydeler/virksomhetene for nye tidligpensjonstilfeller blant 
bydelenes/virksomhetenes ansatte.  Reglene var ikke kjent da bydelens budsjettvedtak ble 
fattet.  Regelutformingen er ikke enkel.  Reglene som framgår avbyrådets rundskriv nr 
8/2005 av 16.02.05 omfatter også muligheter for å tilbakeføre egenandelsbelastningen der 
hvor en person kommer i arbeid igjen etter midlertidig uførepensjon (MUP) – også med 
”tilbakevirkende kraft” for personer som kommer i arbeid etter 01.01.2005 selv om MUP 
opprinnelig var blitt innvilget uten egenandelsbelastning.  I BU-sak 05/31 om justering av 
vedtatt budsjett for 2005 er avsetningen på 4,7 mill fra opprinnelig budsjett 2005 oppløst.  
Eventuell netto belastning av egenandeler henvises derfor til dekning innenfor de enkelte 
funksjonsområder/resultatenheter i bydelen.    
 
 
Vurdering av balanseavsetninger per 31.12.2004: 
 
Kommunerevisjonen har i brev av 04.01.2005 gitt bydelen en orientering om sin 
regnskapsrevisjonen for 2004.  Kommunerevisjonen melder i brevet at det ikke er avdekket 
forhold i revisjonen av Bydel Sagene som vil bli omtalt i revisjonsberetningen for bykassen, 
som Bydel Sagenes regnskap er en del av.  Kommunerevisjonen har likevel påpekt som 
viktig funn fra revisjonen at refusjoner i størrelsesorden 2,034 mill for syke-/fødselspenger 
som er bokført i januar og februar 2005 skulle ha vært inntektsført i 2004.  
 
I likhet med foregående år har bydelen i våre egne noter til driftsregnskapet for 2004 
redegjort for det forhold som er bemerket, nemlig at refusjonskrav som ikke var registrert i 



 
 

lønnssystemet NLP ved årsslutt heller ikke var inntektsført og konsekvensen av dette er at 
bydelen har en ”resultatreserve”.  Kommunerevisjonen har gjennom sine beregninger - som 
er foretatt etter at bydelens regnskap var avsluttet og innlevert -  dokumentert at 
resultatreserven for 2004 var på 2,034 mill.  
 
Motvirkende til forbedring av bydelens resultat for 2004 på 2,034 mill, kommer 
nødvendigheten av å øke omfanget av øremerkete ubrukte midler for 
oppgavedifferensieringssprosjektet med ytterligere kr.1.422.320 i tillegg til de kr.267.322 
som er registrert som overførte øremerkete midler fra 2004.   Etter at regnskapet for 2004 var 
avsluttet og innlevert 26.01.05, måtte bydelen fortsette arbeidet med å tidsavgrensninger og 
kvalitetssikre posteringer som skiller oppgavedifferensieringsprosjektet fra det øvrige 
kvalifiseringsarbeidet som utføres i bydelen.  Nettovirkningen av de nødvendige 
korrigeringer ble nevnte ytterligere øremerking av 1,422 mill til oppgavedifferensiering i 
2005.   
 
Nettoeffekten av 2,034 mill styrket resultat fra 2004 på grunn av ikke-bokførte  
refusjonskrav og 1,422 mill svekket resultat fra 2004 på grunn av økt omfang av øremerkete 
midler til oppgavedifferensieringsprosjektet, er en frigjøring av 0,612 mill.  Dette tilsvarer  
bydelens merutgift utover avsetningen i budsjett 2005 til betaling for bydelens andel av 
kommunens forsikringer, jfr ovenstående kapittel og midlene foreslått anvendt i samsvar 
med dette. 
 
Produksjonsresultater: 
 
Alle vedlegg som viser produksjonsresultater, har tatt med rapportering for mars i tillegg til 
rapporteringsperiodene januar-februar.   
 
Vedlegg 2 er produksjonsrapport for pleie og omsorgstjenestene og vedlegg 3 er rapportering 
av plantall for sosialtjenesten.   
 
Omorganiseringen av sosialtjenestene fant sted per 01.03.05.  Mens Sagene sosialkontor og 
Torshov sosialkontorer tidligere hadde ansvar for hver sin del av bydelen (hver sin side av 
”ælva”), så har de to nye sosialtjenesteenheter ansvar for hele bydelen for henholdsvis 
mottak/boligkontor og oppfølging (inkludert bomiljøtjeneste).  Vedlegg 4 belyser disse 
endringer gjennom å rapportere sosialtjenestens plantall for mars (etter omorganiseringen) 
sammenliknet med januar-februar (før omorganiseringen).  I vedlegg 4 videreføres tidligere 
Torshov sosialkontor som klienter i mottak og tidligere Sagene sosialkontor videreføres som 
klienter i oppfølging.   
 
Vedlegg 5 er netto økonomisk sosialhjelp per måned for årene 2002-2003-2004 og hittil i 
2005.  Netto utbetalinger av økonomisk sosialhjelp er ca 4% lavere i perioden januar-mars 
2005 enn samme periode i 2004.  Dette viser at det krevende arbeid med å gjennomføre 
omorganiseringen av sosialtjenestene ikke har ført til særskilt belastning for kostra 281 
økonomisk sosialhjelp. 
 
   
 
 



 
 

Konklusjon: 
 
Bydelen må finne løsning på de gjenstående gamle og nye salderingsutfordringer som til 
sammen har ført til et prognosert resultat på 17,48 mill merforbruk for 2005.  Mens de 
”gamle” salderingsutfordringer (på ca 70 mill fra arbeidet med budsjett 2005 i fjor høst) på 
noen viktige unntak nær er løst eller i ferd med å bli løst, øker bydelens 
salderingsutfordringer hver gang nye særs kostnadskrevende brukere melder sine interesser 
for bydelens søknadskontorer.   
 
Bydelsdirektøren viser til tidligere gitte orienteringer om det løpende salderingsarbeidet, 
herunder beslutningen om å holde budsjettkonferanse 23.05.05 der både den økonomiske 
situasjon for 2005 og langtidsbudsjett for 2005-2007 blir drøftet.  
 
Det forberedende arbeid til budsjettkonferansen konsentreres om følgende: 
 

• Vurdere om det er områder vi ytterligere kan effektivisere driften – bruk av 
KOSTRA-sammenlikninger er stikkordet. 

• Omfanget av bydelenes ikke lovbestemte tjenester og kostnader knyttet til disse. 
• Reduksjon i tjenestetilbudet gitt dagens dekningsgrader på en endret befolkning – 

spesielt er dette viktig for tilpasninger innen bydelens generelle pleie og 
omsorgstjenester. 

• Reduksjon i tjenestetilbudet gjennom et redusert omfang/kvalitet på bydelens 
lovbestemte tjenester – spesielt for å få vurdert kostnader på alle enkeltytelser ut over 
for eksempel en årlig utgift på kr.600.000 og få vurdert om vi kan senke 
dekningsgraden innen utvalgte tjenesteområder. 

• Forslag til hvilke av prosjektene innen handlingsprogrammet som bør avvikles og 
hvilke som bør innpasses i ordinær drift. 

• Sikring av økt ekstern finansiering av tiltak. 
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BYDEL SAGENE 
 
 
 
Knut Egger 
bydelsdirektør 
 
Trykte vedlegg: 
 
Vedlegg 1: regnskap 2005 periode januar-februar per kostrafunksjon/fullmaktsområde 
Vedlegg 2: (to sider) produksjonsrapport pleie- og omsorgstjenestene 
Vedlegg 3: plantall sosialtjenester totalt for bydelen 
Vedlegg 4: plantall sosialtjenester fordelt på klienter i mottak og klienter i oppfølging 
Vedlegg 5: nettoutgift økonomisk sosialhjelp per måned 2002-2005  
 
 
Utrykte vedlegg: 
 
Budsjett 2005 og bydelsutvalgets budsjettvedtak 
BU-sak 05/31 Forslag til justering av vedtatt budsjett for 2005  
Rundskriv nr 8/2005 av 16.02.05 fra byrådet om egenandel – tidligpensjonstilfeller 
Kommunerevisjonens brev av 04.04.05 med oppsummering av regnskapsrevisjonen for 2004 
for Bydel Sagene. 
Bydelens regnskap for 2004 med rapporter, noter og kommentarer herunder bydelens 
presisering 02.03.05 vedrørende oppgavedifferensieringsprosjektet.    
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